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Egon Ilisson

Helme Kihelkonna kalmistud  
on eesrindlikud
Helme ja Taagepera kalmistutel saab õige pea täismahus kasutada kalmistute registrisüsteemi 
Haudi, mis peaks lihtsustama kalmistute majandamise.

Infosüsteem Haudi koosneb ühine-
nud kalmistute andmetest ja nende 
kodulehtedest. Portaalist leiab kal-
mistute kohta andmed ja e-teenu-
sed, mida konkreetne kalmistu on 
pidanud vajalikuks pakkuda. Igalt 
kalmistult saab otsida informat-
siooni inimest huvitava kalmulise 
kohta. Paljudel kalmistutel on kal-
mistukaart, kus võib leida otsitava 
hauaplatsi. Võib ka täita ankeedid, 
kui on õigus saada platsi kasutajaks 
valitud kalmistul. Lisaks avalda-
takse portaalis infot lähiajal toimu-
vate matuste kohta.

Palju uusi võimalusi
Infosüsteemi arendaja AS Spin TEK 
juhatuse liige Mari Pultsini sõnul 
on infosüsteemil mitmeid tugevusi. 
„Ühelt poolt on Haudi tööriist, mis 
on abiks kalmistu töötajatele igapäe-
vaseks töö tegemiseks. Selle admi-
nistreerimise poole peal on võima-
lik teostada kõik tegevused, mis on 
vajalikud kalmistumajanduse halda-
miseks,” tutvustab Pultsin süsteemi. 
Näiteks toimub Haudis matuste 
vormistamisel andmete päring rah-
vastikuregistrist läbi X-tee. Selline 
meetod tagab andmete ja arhiivide 
õigsuse, kuna nii platsi kasutajate 
kui ka maetute andmed on alati 
täpsed, sest tulevad otse rahvasti-
kuregistrist. Samuti saab joonistada 
ise juurde platse ja kalmistukaarti 
parandada ja muuta vastavalt tege-
likkusele. See tagab omavalitsusele 
selle, et kunagi enam ei pea inves-
teerima kalmistu mõõdistamisse, 
mis on üks kallimaid tegevusi kogu 
kalmistumajanduse juures.

„Teisest küljest jookseb kogu 
see informatsioon Haudi avalikku 
poolde ehk siis Eesti kalmistupor-
taali, kus inimesed saavad otsida 
oma lähedasi, sõlmida platsi kasu-
tuslepinguid ja kui kalmistu pakub 

m i n g e i d 
teenuseid , 
siis saab ka 
n e i d  o t s e 
p o r t a a l i s t 
tel l ida ,”rää-
g ib  P u lt s i n 
v õ i m a l i k e s t 
t e e n u s t e s t . 
Nä itek s võib 
osutuda reaal-
suseks see, et 
Austraalias elav 
inimene saab tel-
lida läbi e-teenuste 
oma lähedaste kal-
mudele küünalde 
süütamise või lil-
lede istutamise Eesti 
kalmistutel.

Kiitus tegijatele
Pultsini sõnul peab 
Va l g a m a a  p u h u l 
kiitma Valgamaa Oma-
valitsuste Liitu, eesot-
sas Riho Karuga, kes 
tegi ära väga suure töö ja 
ajas kõik omavalitsused ühise 
asja eest välja. „Sellist asja pole 
ma ühegi teise Omavalitsuste 
Liidu puhul näinud ja selles 
osas Riho Karu ees suur kum-
mardus suurepärase töö eest!” on 
Pultsin rõõmus. Valgamaa projektis 
soovivad projekti arendajad välja tuua 
just Helme valla, kes on olnud kõige 
eeskujulikum ja kes on kogu kalmis-
tumajanduse digitaliseerimisprojekti 
tõesti korralikult käsile võtnud ja asjad 
reaalselt ära teinud. 

Helme ja Taagepera kalmistute 
kaardistamine on peaasjalikult 
Maija Palloni õlul, kelle ülesandeks 
oli kirikuraamatutest kanda mae-
tud programmi arhiivi ja kaardi-
põhjade alusel kontrollida haudade 
vastavust kaardil ja tegelikkuses. 

Lisada puuduvad platsid ja num-
merdada kõik hauad ning siduda 
need maetud platsidega. „Need tööd 
on praeguseks tehtud, nüüd tuleb 
hakata vigade parandusi tegema. 
Kuna kirikuraamatutest oli keeru-
line kõigest aru saada ja ka haua-
tähised pole kõik hästi loetavad, 
siis on kindlasti veel parandamist,” 
tunnistab Pallon. 

Kahe niivõrd erineva suuruse 
kalmistu kaardistamine tähendab 
ka erinevaid meetodeid. „Kuna Taa-
gepera kalmistu on väike ja uus aed 

on ridadena, siis sellel kalmistul ei 
tohiks ükski maetu leidmata jääda. 
Helme kalmistu on jagatud 18 kvar-
taliks, mis vastavalt märgistatakse. 

Kuna platsid ei ole ridades 
vaid pilla-palla, siis üri-

tasin numbrid võimali-
kult loogiliselt panna,” 
räägib Pallon projekti 
keerukusest. 

Kuna ava l ikus 
kalmistuportaalis 
tehakse juba het-
kel ühes kuus ca. 
200 000 ülerii-
gilist otsingut, 
siis tingis see ka 
vajaduse mobii-
liäppide loomi-
sele, millega ka 
hetkel tegele-
takse. Lisaks 
on Haud is 
veel võima-
lik hallata 
k u l t u u -
r i l o o l i s i 
haudasid, 

üles laadida 
pilte ja lisainformatsiooni, sõlmida 

platsi kasutajalepinguid, hallata 
kalmistu töötajate päevaraama-
tuid jpm. 
Helme kalmistul tegutseb matu-

sekorraldaja ja administraatorina 
OÜ Amaranth, kelle esindaja Pille 
Tiiraku sõnul ei ole veel konkreet-
sete e-teenuste peale mõeldud, aga 
Haudit oodatakse kindlasti huviga. 
„Tuntav kasu on sellest siis, kui kal-
mistu parklatesse saavad üles ka 
kalmistu plaanid, et inimene, kes 
näiteks mõnda hauda otsib (arvutist 
vaatab), oskaks orienteeruda ka kal-
mistul. Hetkel pole veel kaarti ega 
ka kvartalite märgistusi ja inimesed 
ei orienteeru just väga hästi,” usub 
Tiirak, et see lihtsustab asjaajamist. 

9. novembril olid Helme vallamajas 
koos kalmistutöötajad ja koguduse 
esindajad. Pandi paika plaan, kuidas 
edasi. Kõige tähtsamaks peeti, et 
hiljemalt järgmise aasta suveks saaks 
paigaldatud kalmistute väravasse 
kalmistu plaan, kus peal kvartalite 
tähistused. Helme kalmistule on 
kavas paigaldada viidad, et oleks 
hõlpsam leida hauaplatsi tema 
aadressi järgi. Helme kalmistu on 
jaotatud 18 kvartaliks, kõige suurem 
kvartal  571 hauaplatsiga.

 Plaan ja viidad toovad kaasa ka 
arvestatava kulutuse valla eelarvest. 
Helme vallavalitsus loodab, et ehk 
leiavad ka naaberomavalitsused 
võimaluse selle idee  teostamist 
rahaliselt toetada.
 
Kohe alustatakse aga hauapaltsi 
kasutajate registreerimisega. Esialgu 
küll ainult elektrooniliselt. Selleks 
tuleb minna aadressile www.kal-
mistud.ee , valida  kalmistu  (Helme 
või Taagepera) ja täita vorm„Platsi 
avaldus“. Taotluse esitamine elekt-
rooniliselt aitab kõvasti kokku hoida 
kalmistutöötaja aega. Siit üleskutse 
noortele, tulge appi oma vanema-
tele ja vanavanematele ning täitke 
see avaldus koos.   
 
Avaldusi paberkandjal hakkavad 
kalmistutöötajad vastu võtma alates 
suvest. Et töö on tõesti mahukas, siis 
teadmiseks, et Helme kalmistu kaar-
dile on kantud 3591 hauaplatsi ja 
registrisse sisestatud 20 870 maetu 
andmed, Taagepera kalmistul 642 
hauplatsi ja 1632 maetu andmed.
 
Registreeritud hauaplatsi kasuta-
jal tekib hiljem võimalus juba ise, 
ID-kaardiga sisse logides, täpsustada 
maetute andmeid, anda volitusi 
matmiseks tema kasutuses olevale 
platsile  ehk  kasutada kõiki kalmistu-
portaali teenuseid.



milline on  
suurürituste mõju?

S uurüritustel on kohale 
väga suur mõju. Nii 
otsene kui kaudne. 
Otsese mõjuna on 
kindlasti see, et ürituse 

külastajad toovad piirkonda raha. Rei-
sil olles käituvad inimesed teisiti kui 
tavaliselt ja on nõus rohkem kulutama 
nii söögile kui meenetele. Tehakse 
rohkem impulssoste ja antakse kerge-
mini järele laste soovidele. See on väga 
lihtne ja iseenesest mõistetav tõde, aga 
tihti unustatakse ära. Kui piirkonnas 
korraldatakse üritus, siis on oluline, et 
kõik kohalikud ettevõtjad ja omava-
litsus koostööd teeks.  Ei ole harvad 
juhtumid, kus eriti väiksemas kohas 
on näiteks laupäeviti kohalikud kaup-
lused ja söögikohad lahti kella kol-
meni päeval ja kui nüüd korraldatakse 
laupäeva õhtul suurem üritus, siis 
selgub, et külalistel ei olegi võimalik 
oma raha piirkonda jätta. Vähe sellest, 
et raha jääb saamata, ka külalistel on 
meel mõru, kuna nälg näpistab. Lisaks 
tasub alati mõelda,kas üritust ei saa 
veel suuremana korraldada nii, et  
see toimuks näiteks kahepäevasena. 
Siis lisanduks muudele tuludele ka 
majutustulud - eeldusel, et kohapeal 
on olemas ööbimisvõimalused.

Kaudsetest mõjudest tooks 
peamisena välja koha nähtavuse. 
Ajakirjandus ei kirjuta piirkonnast, 
kui seal ei toimu midagi. Seega, kui 
korraldatakse üritusi, on võimalik 
saada positiivseid meediakajastusi. 
On olemas üks selline põnev nähtus 
nagu "rohke eksponeerimise efekt". 
See tähendab, et inimesed tajuvad 
automaatselt tuttavaid asju posi-
tiivsemana kui neid, millest kunagi 
kuulnud pole. Näiteks, kui lähete 
pesupulbrit ostma, siis automaatselt 

välistate enda jaoks tundmatud 
kaubamärgid  ja teete valiku nende 
hulgast, millega varem kas otseselt 
või vähemalt reklaami kaudu kokku 
puutunud olete. Sama käitumismustri 
võib kenasti üle kanda ka kohtadele 
- piirkonda, millest varem midagi 
kuulnud pole või mille kohta mäletad 
vaid krimiuudiseid (sest neid avaldab 
meedia igal võimalusel), külastatakse 
väikse tõenäosusega kui piirkonda, 
mis tihti positiivselt uudistest läbi on 
käinud.

Korduvkülastus on teine kaudne 
mõju, mis üritustega kaasneb. Oleme 
teinud uuringud välisturistide 
külastusmustrite kohta ja  jõudnud 
arusaamisele, et ca 30% esmakü-
lastajatest, kes külastasid piirkonda 
mingi konkreetse ürituse tõttu, 
tulid sinna kahe aasta jooksul tagasi. 
Mina nimetan seda "tasuta näidise 
efektiks", mille järgi inimene tuleb 
esimesel korral ja "ostab" üritust. See 
tähendab, et tema sihteesmärk on 
külastada üritust, mitte piirkonda, 
kõik tema kulutused on seotud ürituse 
külastamisega. Aga sellele üritusele 
on justkui teibiga külge seotud tasuta 
näidis - see piirkond, mida ürituse 
külastaja paratamatult näeb ja kogeb. 
Kui see kogemus on positiivne, tuleb 
konkreetne inimene järgmine kord 
juba seda kohta ennast "ostma". Ehk 
et tema sihtmärk on sel korral juba 
koht, mitte üritus. Loomulikult on 
väga paljud lojaalsed ka konkreetsele 
üritusele. Seetõttu on alati mõistlik 
mõelda pikemalt ette ja juba esimese 
ürituse korraldamisel planeerida seda 
kui traditsiooni, mis regulaaarselt 
toimuma ja samu külastajaid ikka ja 
jälle tagasi tooma hakkab.

Bränd on assotsiatsioonide kogum 

inimeste peades. Kui näeme või 
kuuleme näiteks mingit kohanime, 
tulevad meile automaatselt pähe 
mõtted, mis selle kohaga seonduvad. 
Need mõtted ja seosed tulevad igal 
juhul, mistõttu ongi vaja brändi 
teadlikult juhtida, et need seosed 
oleksid brändiomanikule vastuvõe-
tavad.  Bränd kujuneb kogemuste 
baasil. Need kogemused võivad 
olla otsesed - oled külastanud või 
elanud - või kaudsed - oled kuulnud, 
lugenud. Brändi juhtimine tähendabki 
nende kogemuste loomist. Tuleb välja 
mõelda, mis on peamine sõnum, mida 
sihtrühmale (turistidele, kohalikele 
elanikele, investoritele vmt) edastada 
soovitakse ja seejärel hoolitseda, et 
see sõnum kumaks läbi igast tegevu-
sest, üritusest ja kommunikatsioo-
nist, mida see koht ellu viib. Brändist 
saabki kasu hakata lõikama siis, 
kui see sõnum on inimestele kohale 
viidud. Kui mingi koht seostub 
parima elukeskkonnaga, soovitakse 
sinna elama minna, kui väga põneva 
turismiatraktsiooniga, siis soovitakse 
külastada jne. Kui nüüd seda juttu 
ürituste kontekstis vaadata, siis 
ürituste roll on sõnumit kohale viia. 
Näiteks Rakvere on minu arvates väga 
hea näide. Rakvere tunnuslause on 
"Väge täis." Kui nüüd vaadata, mil-
lised üritused Rakveres aset leiavad, 
siis seal on punklaulupidu, meeste 
tantuspidu, Baltoscandal jne. 
Kõik nad on omamoodi väge täis 
üritused. Seega on hea, kui üritus, 
mida kohapeal korraldatakse, 
läheb kuidagi selle koha brändisõnu-
miga kokku. Otepääl on spordiüritu-
sed ja Pärnus meelelahutusüritused 
- ja nii need seosed inimeste peades 
üha tugevnevad.

vaikus on kuldne?
Tänapäeva ühiskond on paljuski ehitatud üles kriiti-
lisele suhtumisele. Inimesed on hakanud üha rohkem 
avaldama oma arvamust, tehes seda nii oma pildi ja 
nimega kui ka anonüümselt. Kodanike teadlikkus on 
tõusnud sedavõrd palju, et räägitakse kaasa kõikvõi-
malikel elualadel. Ehitaja arvustab haridussüsteemi, 
põllumees lahkab kaitsepoliitikat. Selline elukorraldus 
on ülimalt edasiviiv, sest inimesed saavad oma ettevõt-
mistele palju tagasisidet. Kõige keerulisem on midagi 
teha, teadmata seda, kuidas sa õnnestud. Kui teed 
midagi hästi ja inimesed kiidavad, siis on see edasivii-
vaks jõuks. Kui milleski ebaõnnestud ja inimesed seda 
sulle mainivad, on kergem teha korrektuure. Teadmatus 
on aga ebaõnnestumiste puhul see, mis võib meid jätta 
pikkadeks aastateks tegema asju valesti või  arenguta.

Kiitust otsida ei tohiks olla kindlasti elu eesmärk. 
Tore, kui keegi mainib ära, kui ilusti sa laulad või 
kui hea välja näed. See ei tohi aga tekitada olukorda, 
kus ainus soov midagi teha on meeldida sellega 
teistele. Kiitust saab tihtipeale tunda alles siis, kui 
töö on lõpuni tehtud ja ka tulemused ära oodatud. 
Kunstnikud saavad tihtipeale kuulsaks peale surma, 
sportlased surematuteks legendideks pärast karjääri 
lõppemist. Ka järeltulijad toovad meile taaskord tähe-
lepanu. Oma ametiajal palju piitsa saanud Andrus 
Ansip sai tõeliselt heaks peaministriks alles siis, kui 
inimesed olid näinud Taavi Rõivase esimesi käike. 

Samamoodi on ajakirjandusega. Tagasisidet saab 
enamasti ainult siis, kui oled midagi valesti teinud või 
jätnud sootuks tegemata. Ajakirjanikud ei soovi kunagi 
saada kiitust lugude kirjutamise eest, vaid tihtipeale 
hoolivad vaikusest. Kui peale ajalehe ilmumist on 
järgmine päev/nädal vaikne, siis on teada, et midagi 
pole valesti. Nagu koka jaoks on suurim kiitus see, kui 
sööjad on vait, on seesama ka kirjutajate jaoks. 

Aga kas vaikus saaks olla kuidagi edasiviiv? Arvan, 
et ajakirjanduse puhul ei saa. Vaikuses töötamine 
tekitab tunde, et kõik on ideaalne ja seda on painavalt 
raske uskuda. Kui lugejatel pole isegi midagi halba 
öelda, tasub ajakirjanikega alati oma mõtteid vahetada. 
Kartus, et mis ma ikka hakkan tülitama, nad teavad 
ise ka, mis teevad, ei ole alati parim. Kui lugejal tekib 
küsimus „ei tea, miks nad sellest ei kirjutanud?” tasub 
seda alati küsida toimetusest. Helme Kihelkonnaleht 
ootab lugejatelt pikisilmi tagasisidet ja mõtteid, mis 
teemadel võiks peatuda. Mida rohkem me kirjutame 
toredatest üritustest, inimestest või muudest ettevõt-
mistest, seda enam saavad ka inimesed informeerituks. 
Kontsertidele tuleb rohkem rahvast, spordivõistlustele 
enam osavõtjaid, huviringid täituvad lihtsamini. Kui 
su naabrimees kasvatab kompostihunnikus maailma 
parimaid vihmausse või mõni siitkandist pärit inimene 
teeb suurt karjääri kasvõi teises maailma otsas, siis 
sellest on kindlasti tore lugeda paljudel kohalikelgi. 

Seega ärge hoidke end tagasi, haaramaks telefoni 
või saatmaks kirja toimetusele, andmaks märku siin-
kandis toimuvast. Meie hulgas on palju tänamatult 
vähe tähelepanu saavaid inimesi/asutusi/kollektiive, 
kes võivadki tunnustatuks saada alles pärast seda, 
kui neid enam pole. Et aga nende teotahet ärgitada 
ja järjepidevust motiveerida, siis täname neid kasvõi 
sellega, et räägime nende tänuväärsetest tegevustest 
juba praegu. Oma kuulsuse tipul.

Avaldagem oma mõtteid ja... armastage!

Andres Kuusik
TÜ majandusteaduskond (Turunduse dotsent)

Egon Ilisson
HKL vastutav väljaandja

Kuu pilt
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tagasisidet saab enamasti ainult siis, kui 
oled midagi valesti teinud või jätnud 
sootuks tegemata..



Maido Ruusmann
Tõrva linnapea

olla nähtav või ära nähtud

V äiksena suurtest 
kõvemini hüüda on 
äärmiselt keeru-
line, nagu lühikes-
tel saada tagareast 

pildile. Selleks peab olema kõlav hääl 
ja tuleb kõrgele hüpata. Samamoodi 
tuleb väikelinnadel pildile saamiseks 
teha suuri asju ja seda on Tõrva läbi 
mitmete suveürituste ning rikka-
liku kultuuri- ning sporditegevuse 
teinud. Üks ettevõtmistest, Tõrva 
Tule- Päevad, on festival, mis paneb 
ühe väikelinna ühise eesmärgi nimel 
pingutama. Selleks kulub energiat 
kordades rohkem, kui seda oleks vaja 
teha korraldades üritust Tallinnas või 
Tartus. Seda seepärast, et väljastpoolt 
piirkonda tuleva kriitilise massi pub-
liku kokku saamiseks tuleb teha olu-
liselt rohkem pingutusi kui suuremate 
keskuste lähemal asuvates paikades. 
Ja kuna Eesti üldine kultuuriürituste 
maastik on ilmselgelt üle küllastunud, 
eelkõige meie lüheldasel suveajal, kui 
kõik korraldajad tahavad oma plaa-
nitu mahutada praktiliselt 3 kuu sisse, 
siis peab huvi tekitamiseks ja meelde-
jäävuse efekti saavutamiseks olema 
pakutav, millega publikut kõnetada, 
eriti kvaliteetne ja omanäoline. Kind-
lasti on Tule-päevad ja Tõrva Loits 
ühed neist, mis teinud suvisel Eesti 
kultuurikaardil Tõrva kohale silma-
torkava ringi. Algul väikse täpina 
jõudu kogunud üritus on ennast 
suurte seas kehtestanud ja seda pal-
juski tänu kohalike ühtsustundele. 

Meie kõigi oma
See, kuidas Tõrva Loits on ajapikku 
tõeliseks suurürituseks arenenud, on 
tõeliselt muljetavaldav. Selle kõige 
alustalaks on põhjalikkus ja tead-
likkus, mis aastast aastasse süve-
neb. Hea, omanäolise ja kvaliteetse 
asja tegemine nõuab lisaks heale 
meeskonnale suuri investeeringuid 
ning keskustest väljaspool suurü-
rituste korraldamine on tasuvuselt 
enamasti pigem metseenluse vald-
konda jääv tegevus ja eelarve kok-
kusaamine pigem katastroofieelne 
seisund. Tänaseks kuuekohalise eel-
arve suuruseni jõudnud kultuuriela-
mus ei täida grammigi linnakassat, 
aga annab meile palju rohkem, kui 
rahas mõõta saab. See toob linnale 
positiivset tuntust, kutsub inimesi 

siia ka muul ajal, kui üheks augusti-
nädalaks. See kõlav hüüe, kinnistab 
nime „Tõrva” inimeste ajusoppi-
desse. Mida positiivsem on märge 
selle taga, seda parem meile kõigile. 
See on justkui visiitkaart, mis peab 
olema kujundatud perfektselt. Selle 
visiitkaarti annavad oma tuttava-
tele ja sõpradele edasi kohalikud, 
kes neid siia suvitama ja kvaliteet-
meelelahutust nautima kutsuvad. 
Kuidas Sa saad oma sugulastele, 
kursusekaaslaste või sõprade ees sel-
gitada, et „no seekord ei olnud tase 
päris see, aga loodame, et järgmine 
aasta on parem”? Inimeste teadlik-
kus niigi lühikeses Eestimaa suves 
pakutavast on niivõrd põhjalik, et 
muuseas kokku klopsitud üritused 
tõmmatakse rasvase pliiatsiga järg-
nevate aastate puhkuseplaanidest 
julmalt maha. Seepärast on teinud 
Loitsu korraldajad endast kõik ole-
neva, et hoida head taset, et mitte 
omadele ega ka nende külalistele 
valmistada pettumust. Minu käest on 
korduvalt küsitud, mis asi see Tõrva 
Loits ikka on ja miks seda vaja on, 
kui see nii keeruline korraldada ja 
rahaliselt ka tasuv pole. Olen sellele 
vastanud alati üheselt: see on selline 
meie Tõrva asi, selline positsioneeri-
mise ja enesemääratlemise asi, mis 
seob kohalikke, tutvustab Tõrvat ja 
tõrvakaid väljapoole ning võimal-
dab meil luua positiivset mainet ees-
märgiga läbi selle tuntuse ka teistes 
valdkondades (olgu selleks siis kool, 
kaubandus, investeeringud või elu-
koht uutele tulijatele) olla ligitõmbav, 

tuntud ja usaldusväärne. Samas pak-
kudes ennenägematut ka piirkonna 
inimestele nende enese osavõtul nii 
palju, kui seda vähegi on võimalik.

Võti heades partnerites
Kui Loits 2008. aastal, 10 aastat 
pärast suurejoonelist „Borgie ja 
Bessi” ooperit, alustas oli linna poolt 
tagatud terve ning otseselt eraldatud 
kolmandik kogu ürituse tulupoolest, 
siis aastal 2015, mil ürituse eelarve-
maht on ligi viiekordistunud, on 
linna osalus kogutuludes kahane-
nud väiksemaks kui 12%. See on 
olnud võimalik eelkõige läbi kvali-
teetsest sisust tuleneva publikuarvu 
kasvu, efektiivsema planeerimise 
ning kokku ligemale saja ettevõtte ja 
eraisikuni kasvanud toetajate hulga 
kaasabil. Just häid toetajaid, kes on 
nõu ja jõuga abiks olnud, tahaksin 
siinkohal tänada ja tunnustada, on 
see panus olnud rahaline või käsi 
külge pannes abi, aga ilma toeta-
jate abita sellist ettevõtmist korral-
dada ei oleks võimalik. Samuti on 
hindamatu panus lugematul arvul 
vabatahtlikel, kes ürituse erinevates 
faasides oma aja ja oskustega kaasa 
aitavad. Lisaks veel erinevad linna 
tublid allasutuste töötajad.

Üheskoos on Vanamõisa järvel 
alguse saanud imeilus suveõhtu kont-
sert suudetud viia Eesti vägevaimate 
sekka, väärides auga nimetust suurim 
tule, vee ja muusika vabaõhu - vaa-
temäng. Kui veel rääkida linnapool-
sest rahalisest osalusest selles üritu-
ses, tuleb mainida üsna uskumatuna 

kõlav fakt, et linna toetavatest kul-
tuuri- ja spordisündmustest on Tule- 
Päevade linnapoolne rahaline toetus 
suhtes ettevõtmise kogu eelarvesse 
protsentuaalselt üks kõige väikse-
maid. Ka austusest sponsorite vastu 
ja neile tänutäheks on vaatemäng 
alati grandioosne, et nad saaksid siia 
uhkusega kutsuda oma äripartnereid 
või kolleege. Nii on mitmed Tõrva 
Loitsu toetajad kasutanud võimalust 
premeerida oma töötajaid ühe ilusa 
ja ennenägematu vaatemänguga ning 
on olnud ka neid, kes on siia kutsu-
nud oma äripartnerid üle Euroopa, 
et näidata uhkusega, mille sündimi-
sele nad peale oma põhitegevuse veel 
kaasa aitavad. Nii on näiteks järgmi-
seks aastaks üks Tallinna ettevõte 
juba kinnitanud, et soovib oma suve-
päevad teha just sel ajal siin.

Kui rääkida piletihinnast sellel 
üritusel, siis valus tegelikkus on see, 
et piletihind katab ürituse kogukulu-
dest pisut enam kui poole, mis tähen-
dab, et ülejäänud osa pileti hinnast 
tasuvad piltlikult öeldes sadakond 
ettevõtet või inimest koos erinevate 
projekti- ning omavalitsustepoolsete 
toetustega. Ilma rahalise abita, otseste 
kulude põhine piletihind oleks üritu-
sel  niivõrd kõrge, et väga paljudele 
inimestele jääks see vastuvõetama-
tuks ja üritus nägemata.

Maksimaalne minimaalsete 
kuludega
Kui kellelgi peaks olema eksikombel 
mõtteid, et keegi korraldajatest täi-
dab selle ettevõtmisega oma taskuid 

suurte rahasummadega, siis need 
võib eos maha matta. Enamikule 
korraldusmeeskonnale on see ene-
seteostuse väljendusvõimalus koos 
hea sõpruskonnaga, mida tehakse 
vabatahtlikult, eesmärgiga aidata 
väikelinnal tõusta suurte varjust 
kasvõi korrakski välja. Ka kõige olu-
lisemate lülide tasud jäävad ürituse 
massiivsust arvestades vägagi tagasi-
hoidlikeks. Näiteks koreograaf Märt 
Agu teenis tänavuse Loitsu tarbeks 
nädalaid oma väärtuslikku aega 
panustades kõigest 200 eurot, loov-
juht Reigo Ahven tegi seda sel kor-
ral lihtsalt hea mehe poolest. Ometi 
nõuavad väga suuri väljaminekuid 
ürituse tehnilised lahendused, tur-
valisuse tagamine, esinejad, reklaam, 
jne, mis kokku viivad eelarve suuruse 
tavamõistuse jaoks müstiliste sum-
madeni. Näiteks jäävad Eesti tippan-
samblite honorarid 5000 euro ringi, 
raadioreklaam ühes Eesti kuulatava-
mas raadiojaamas neelab samalaadse 
summa. Aga esinejaid ei ole Loitsu 
puhul vaid üks ja reklaamikanaleid 
on samuti mitmeid. Nii tuleb korral-
dajatel olla kohati justkui turukaup-
lejad, pinnides endale välja parimad 
tingimusi ja odavaimaid hindasid, et 
ürituse kõik raha nõudvad tegevused 
saaksid ideaalselt korraldatud.

Rahaliselt raske, aga linna tut-
vustamise puhul on see augustikuu 
nädal hindamatu. Rohkem kui 34 
000 mainimist kasutades internetis 
otsingusõna „Tõrva Loits” on ter-
velt 25 000 võrra rohkem, kui seda 
on „Tõrva linnavalitsus” sisestades.

Igal paigal peab olema midagi 
oma, midagi, mille üle rõõmu tunda, 
kaasa elada, koonduda ja millega 
ennast tutvustada, oma identiteet. 
Kindlasti on parimad paiga tut-
vustajad selle paiga inimesed koos 
oma tegemistega ja ajalooga, kuid 
selles paigas toimuvad sündmused 
on ühed efektiivsemad võimalused, 
kutsumaks üksteist ja külalisi ning 
tutvustamaks oma tegemisi.

Tõrvas on alati kõrgelt hinnatud 
kultuuri, nii ise teha, kui teistele näi-
data. Tõrva Loits on tegelikult üks hea 
viitamise võimalus kõikidele teistele 
suurepärastele meie piirkonnas toimu-
vatele ettevõtmistele - nagu kutsuja, et 
tulge vaadake, kui vahvad inimesed ja 
kui vahvad tegevused siin on.
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Riidajas 
toimuvad 
igal aastal 
mitmed 
mudellennu 
võistlused.

paul Mõtsküla raamatus 
"Nad läksid rinde paremal 
tiival" on kirjeldatud Helme 
Kihelkonnas toimunud 
lahinguid 1944. aastal.

1910. 
aastal rajati 
Viljandi tänava 
kivisild tõrvas.

tõrva loits 2013 - 200 koorilauljat, 300 tantsijat koos tanel padar & the Suniga.  Foto:  Andres putting
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Tõrva turuplatsil laiub huvipakkuv installatsioon

Tänavu märtsis kuulutas Eesti Arhi-
tektide Liit (EAL) välja Eesti Vabariik 
100 (EV 100) arhitektuuriprogrammi 
„Hea avalik ruum“ raames ideevõist-
luse, et leida parim linnainstallat-
siooni eskiisprojekt, mis hakkaks 
tähelepanu pöörama Eesti väikelin-
nade keskuste jaoks loodud uutele 
arhitektuurlahendustele. Žürii otsus-
tas, et „Hea avalik ruum“ projekti 
hakkab tutvustama arhitekt Mark 
Grimitlihti töö „Maagiline kontei-
ner”, mis nüüd ka Tõrva jõudis.

Installatsioon infokonteineri, 
mustaks põletatud liiva ning ranna-
toolidega iseloomustab Tõrva ajaloo-
list suvituslinna tausta. Enne Tõrvat 
oli konteiner Tallinnas ja Valgas, 
kus konteinerist oli „välja voolanud” 
midagi linnadele iseloomulikku, näi-
teks pealinna puhul paevikivi. Tõrvas 
isiklikult installatsiooni paigaldamas 
käinud  Grimitlihti sõnul oli algselt 
mõttes konteinerist välja voolamas 
näha tõrva, aga see oleks olnud liialt 
keeruline ettevõtmine ja oleks ka 

olnud ilmselt ebameeldivam kontei-
neri külastajate jaoks. „Kuna tõrv on 
musta värvi, otsustasime liiva mustaks 
põletada, et anda sellele sümboolne 
värvus,” sõnas arhitekt. Grimitlihti 
sõnul on tervitatav idee, et väikelin-
nades tehakse keskväljakud korda. 
„See on juba vana hea tava, et linnad 
peaksid olema kontsentreeritud just 
tsentrisse,” räägib ideevõistluse võitja.

 Noor arhitekt ei ole ideevõistlust 

võites üllataja, sest 25-aastane mees 
on tõusnud Eesti tipptegijate hulka. 
2015.a arhitektuuri aastapreemiate 
näituse ruumilise kujunduse idee-
konkursi võitis ta tööga „Paberirullid“. 
Kahel korral järjest on ta võitnud Balti-
maade arhitektide liitude ühiskonkursi 
ja käinud arhitektide maailmakong-
ressil nii Lõuna-Aafrika Vabariigis 
kui ka Jaapanis. Esimest korda võites 
oli Grimitliht kõigest 20-aastane.

Guido Kuum
Reporter

Noored ehitavad ise omale vaba aja 
veetmise keskuse

K enal päikesepaistelisel 
päeval, 24. oktoobril, 
algas Ritsu spordi-
baasis Helme valla 
noortekeskuse ehita-

mine. Kohale olid tulnud oma abi 
pakkuma Tõrva Noortevolikogu ja 
kohalikud lapsed, kes ühiselt hak-
kasid endist jõusaali muutma noorte 
vaba aja veetmise kohaks. 

Nüüdsest Valgamaal igas 
omavalitsuses noortekeskus
Noortekeskuse loomise idee alga-
taja oli Ülla Tamm, kes asus eelmi-
sel aastal tööle Helme valla noor-
soo- ja sporditöö arendajana. Kuna 
üheks tööülesandeks oli noorte vaba 
aja sisustamine, tundus enesestmõis-
tetav, et tuleks luua ka oma noorte-
keskus, kus noored saaksid koos 
käia ja sisukalt vaba aega veeta. Seni 
oli Tamme sõnul Helme vald ainus 
omavalitsus Valgamaal, kus selline 
koosviibimise koht puudus.  Otsus 
luua noortekeskus Linna külla tuli 
kiiresti, kuna tegu on suurima rah-
vaarvuga asustusega  vallas. Küll läks 
aga sobiva ruumi leidmisega mõne-
võrra kauem, kuna ei leitud alguses 
seda ideaalset, mida otsiti. Veel vii-
masel hetkel otsustati Ritsu spordi-
baasi vana jõusaali kasuks, kuna tegu 
on valgusküllase ja avara ruumiga ja 
seda peeti noorte jaoks parimaks. 

Küsimusele, palju noori hinnan-
guliselt võiks päevakeskuses käima 

hakata, vastas Tamm: “Kuna praegu 
käivad noored põhiliselt ainult spordi 
pärast spordihoones ja neid on juba 
keskeltläbi 20, siis loodetavasti noorte-
keskuse avamisega tulevad need noo-
red, kes praegu ei käi. Muidugi väga on 
oodatud vanemad noored.” 

Palju vaba aja veetmise 
võimalusi
Umbes aasta tagasi hakati noorte-
keskuse tarbeks koguma inimestelt 
erinevaid lauamänge. Kel mõni mäng 
üle, sai selle ühiskasutusse annetada. 
Kohaliku omaalgatuse programmi 
kaasabil  on soetatud ka lauajalgpalli 

laud, piljardilaud ning mängukon-
sool Xbox. „Kindlasti on noortel või-
malik lihtsalt oma vaba aega veeta 
kusagil soojas ning tulla kasvõi nii-
sama rääkima. Noorsootöötaja roll 
on lihtsalt olla olemas vajadusel ning 
kuulata rõõme ja muresid, olla sõber,” 
mainis Tamm. Ajapikku püüatakse 
hakata noortele pakkuma aina enam 
mitteformaalse hariduse võimalusi.  
Noorsootöö ei hakka piirduma ainult 
tubaste tegevustega, vaid plaanis on sil-
maringi avardada ka näiteks erinevate 
matkadega ja teiste välitegevustega 
ning võtta osa erinevatest võistlustest. 
Praegugi võtavad tublid Ritsu noored 

osa maakondlikust ettevõtluskonkur-
sist „Nupp nokib”, kus luuakse oma 
minifirma. 

Noorte päevi aitab huvitavamaks 
muuta ka Saksamaalt pärit Annika, 
kelle tõi Eestisse vabatahtliku töö 
Tõrvas. Lastel on võimalus huvitava 
vestluspartneriga võõrkeeli prakti-
seerida ja vajadusel abi saada võõr-
keelte kodutöödes. 

Vahel hakkavad lapsed isegi 
vaidlema selle üle, et kes 
saab tööd teha
Noortekeskuse loomise põhifinantsee-
rija on Helme vald, kuid suur roll on ka 
erinevatel projektidel, kust on toetusi 
saadud. Valdav osa töödest on läbi vii-
dud vabatahtlike kaasabiga. Novemb-
rikuu keskpaiga seisuga on seinad saa-
nud uue värvikihi ning on ära tehtud 
ka vajalikud elektritööd. On jäänud 
vaid mõned pisitööd ning loodetakse  
hingekuu lõpuks sisse kolida.  Noor-
sootöötajal ei jätku kiidusõnu Helme 
valla noorte kiitmiseks, kes aktiivselt 
on kaasa aidanud noortekeskuse loo-
misele.  „Vahel hakkavad lapsed isegi 
vaidlema selle üle, et kes saab tööd 
teha. Mitte vastupidi. Võib öelda, et 
see noortekeskus on täiesti noorte endi 
tehtud ja kõik ideed neilt tulnud, meie 
oleme vaid aidanud need teoks teha,”  

Helme valla noortekeskuse eest-
vedaja Ülla Tamm tänab kõiki neid, 
kes on aidanud kaasa uue noortekes-
kuse valmimisele. 

Noortekeskuse ehitamine vajab ka rohkesti koostööd.

Ka kõige pisematele pole värvimistööd 
võõrad. Fotod: Ülla tamm

Mark Grimitliht oma installatsiooni praktilisust nautimas. Foto: Sindy ilves

KUlTUURISüNdMUSEd TõRVAS
nOvEmbER  – dETSEmbER 2015

 ♦ 29. november kell  
17 keskväljakul 
I advent 
„Jõulupuu tuledesse“ Süütame 
tuled Tõrva linna jõulukuusel. Esi-
nevad: tantsustuudio LYS lapsed 
muusikakooli laulueriala õpilased 
gümnaasiumi draamaklassi poisid 
estraaditrupp TÕRVA TILGAD liikmed 
Kesklinnas avatud söögikohad kell 
16-18 on linnarahval võimalus külas-
tada erinevaid õpitubasid LC Tõrva 
Mari naised pakuvad muffineid ja 
sooja teed  

 ♦ 5. detsember  
kell 10-14 kultuurimajas 
Kirbuturg 
Kirbuturg on taaskasutust propa-
geeriv ettevõtmine, kus on võimalus 
maha müüa korduvkasutuseks kõlb-
likke tarbeesemeid, riideid, vanu raa-
matuid, vanatehnikat ja omavalmis-
tatud käsitööd. Müügiks võib tuua 
ka tervisetooteid, hoidiseid, küpsetisi, 
ravimtaimi jm. Lisainfo ja registreeri-

mine: 53024110, pille@torva.ee

 ♦ 6. detsember  
kell 16 kammersaalis 
II advent 
Memmede tantsurühma  
„Eideratas“ 25. juubeli kontsert

 ♦ 13. detsember  
kell 16 kammersaalis 
III advent 
Heategevuskontsert „Usun inimeste 
headusesse“ korraldaja: MTÜ „Usun 
headusesse“

 ♦ 20. detsember  
kell 16 kammersaalis 
IV advent 
Kontsertetendus „Jõuluvalgus lao-
tub üle maa“ Esinevad U. Riitsalu ja 
M. Kala kollektiivid

 ♦ 22. detsember kell 18 keskväljakul 
Talve alguse pidu „Tantsuga talve“ 
Esinevad linna erinevad tantsukol-
lektiivid. Kohal jõuluvana!
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meie usume inimeste headusesse, sest kui meie üksteist ei aita, siis kes seda teeb?

MTü Usun Headusesse

Iiri vanasõna ütleb, et elu mõte on 
üksteisele tuge pakkuda. 

Taas kutsub MTÜ Usun Headusesse 
osa saama  heategevuskontserdist . 

Sellel aastal aitab MTÜ Usun 
Headusesse koos kaaslinlastega 
4.klassi poissi Holgerit. Tema pere 
kolis meie linna, kuna just haige 
lapse tõttu vajati suuremat elamist. 
Sobiv kodu leitigi Tõrvas. Holger 
on sündinud südameklapirikkega, 
läbinud iga-aastase arstliku kont-
rolli ja kuni eelmise aasta augustini 
suuremaid probleeme polnud. Hol-
ger elas igapäevast  poisi elu. 2014. 
aasta augustis  laagris olles maasti-
kumängu ajal ta kukkus nii, et vajas 
elustamist ja hilisemat haiglaravi. 
Sügiseks oli selge, et Holger vajab 

kiiret operatsiooni . Operatsiooni 
käigus paigaldati metallist klapp, 
kuigi algselt olid tema arstil teised 
plaanid, kas tohterdada oma klappi 
või panna bioloogiline klapp. Selle 

tulemusena peab Holger terve oma 
elu jälgima verenäitajaid, et vältida 
trombiohtu. Vere paksust mõõdab 
ta CoaguChek XS aparaadiga, kasu-
tab verevedeldajat ja südamerütmi 
rohtusid. Praegu tuleb mõõta verd 
kaks korda nädalas. Hiljem, kui saab 
sobiliku rohudoosi paika, siis tuleb 
ehk harvem mõõta. Ka peab ta jäl-
gima väga oma igapäevast toitumist. 

Ema sõnul on abi vaja testribade 
soetamisel ja Holgerile tema oma 
isikliku toa sisseseadmisel nende 
uude kodusse. Holgeri oma tuba oli 
ka arstide soovitus, kuna vastunäi-
dustatud on liiga energiline tegut-
semine, noormees vajab rahu ja vai-
kust. Seal on tal hea suure pere melust 
puhata. Peres on veel kolm last.

Seekordne heategevuskontsert on 
juba seitsmes. MTÜ eesmärgiks on 

toetada Tõrva linna ja lähiümbruse 
abi vajavaid noori või lapsi. Kusjuu-
res aitajaid on mitte ainult Tõrvast ja 
lähiümbrusest, vaid ka kaugemaltki. 
Usume, et meie tegevus on tunduvalt 
laiem , kui pelgalt ühiste jõududega 
kogutud  rahasumma. Nende perede 
ja meie, ürituse korraldajate, jaoks 
saab igal aastal toimuma justkui jõu-
luime. Meile  jääb andmise-aitamise 
rõõm, ning abivajajatele teadmine, 
et nad ei ole oma murega üksi. Ning 
seda pole kindlasti vähe. Meie, kor-
raldajatena, oleme igal aastal paljude 
inimeste käest saanud kinnituse, et 
tegutseme õige asja nimel.

Head kaaslinlased, lähemal ja 
kaugemal, aitame koos Holgerit ja 
tema peret. Aitame selgi korral teoks 
saada jõulumuinasjutul, kus Holger 
saaks oma toa ja tema vanemad ei 

peaks muretsema, kuidas pojal järg-
misel kuul verenäitajaid kontrollida. 

Tule ja naudi kontserti, osale hea-
tegevuskampaanias! Selle aasta hea-
tegevuskontserdil

 13. detsembril Tõrva kirik-kam-
mersaalis astuvad peaesinejatena 
üles Lauri Liiv ja Olav Ehala. Ülla-
tusi on aga veel, kontserdile tulles 
saad ilusa muusikaelamuse ning 
lisada sära Holgeri silmadesse. 

Harold Kushner on öelnud: „Kui 
teed häid tegusid, tekib sinu sees 
imeline tunne. Miski su kehas otse-
kui ärkab ja ütleb: jah, just nii peabki 
end tundma.“

Toetada on võimalik:
MTÜ Usun Headusesse
a/a EE362200221053835179
Selgitus: Holgeri toetuseks

Ostame kasvavat metsa ja metsakinnistuid
hinnaga kuni 10 000 eurot/ha.

Kinnistud võivad olla tehtud raietega või
asetseda piiranguvööndis.

Tel: 55 40 150
info@metsainvest.ee

Piiri 1a
+372 5588010

www.viljandikrematoorium.ee

VILJANDI   KREMATOORIUM
MuhkInvestOÜ

Üldehitustööd
+372 5554 4156

muhkinvest@gmail.com

Anneli Roosalu
mTÜ mulgimaa Arenduskoja tegevjuht

Kinnitati mulgimaa Arenduskoja 
strateegia aastateks 2014-2023

M u lg i ma a  pi i-
r id ja seeläbi 
tehtav koostöö 
u latus varem 
nelja erinevasse 

LEADER tegevuspiirkonda ja oma-
vaheliste tegevuste ning kogu Mul-
gimaad hõlmavate projektitoetuste 
taotluste koostamine osutus oma-
jagu keerukaks. Erinevate arengu-
vajadustega ja –suundadega tegevus-
piirkondadesse kuuludes ei saanud 
Mulgimaad tervikuna käsitleda ning 
seetõttu tuli hakata otsima võima-
lusi ühtse majandus- ja kultuuri-
ruumi säilitamise nimel piirkonna 
ühendamiseks ühtseks tegevuspiir-
konnaks. Kõik Mulgimaa omavalit-
sused, Abja, Halliste, Helme, Hum-
muli, Karksi, Põdrala, Tarvastu ja 
Viljandi vallad ning Tõrva ja Mõi-
saküla linnad, on nüüdseks koondu-
nud MTÜ Mulgimaa Arenduskoja 
liikmeskonda. Koos ettevõtete ja 
mittetulundusorganisatsioonidega 
on hetkel liikmeid 99. Ootame oma 
liikmeks astuma Mulgimaa oma-
valitsustes tegutsevaid ettevõtteid 

ja mittetulundusorganisatsioone. 
Liikmed on oodatud osalema MTÜ 
Mulgimaa Arenduskoja otsuste vas-
tuvõtmisel, samuti korraldame liik-
mesorganisatsioonide esindajatele 
seminare ja õppereise.

Valminud MTÜ Mulgimaa Aren-
duskoja strateegias, mis kinnitati 
liikmete üldkoosolekul 27.10. 2015. 
a, käsitletakse võimalikke aren-
gusuundi, mis jagunevad kolme 
meetme vahel: ettevõtluse arenda-
mine, külakeskkonna ja kogukonna 
arendamine ning paikkonna oma-
pära ja konkurentsivõime tugevda-
mine. Strateegia koostamisel esi-
tasid kogukonnad oma piirkonna 
huvid ning peeti vajalikuks senisest 
rohkem toetada ettevõtluse arengut 
piirkonnas. Seetõttu on ettevõtluse 
arengule suunatud I meetme eel-
arve osakaal kogueelarves kõige 
suurem. Täpsed abikõlblikkuse kri-
teeriumid tulenevad maaeluministri 
LEADER-projektitoetust sätestavast 
määrusest. Üldjoontes on ettevõtete 
poolt esitatud projektitoetuse määr 
kuni 60% ja omavalitsuste ning 

ühendustele kuni 90% abikõlbuli-
kest kuludest. 

Oluline osa piirkonna arendami-
sel ja strateegia elluviimisel on eri-
nevate sektorite omavaheline koos-
töö ja võrgustamine. Erinevate Eesti 
piirkondade vaheline ja rahvusvahe-
line koostöö, sh Mulgimaa toodete 
ja teenuste parem turustamine jne. 

Informatsioon toetuste 
taotlemise kohta perioodil 
2016-2020
MTÜ Mulgimaa Arenduskoja stra-
teegia 2014-2023 ja info taotlemise 
kohta leiate MTÜ Mulgimaa Aren-
duskoja kodulehelt: www.mulgimaa.
ee/mak/. 

LEADER-projektitoetuse kogu-
mahuks perioodil 2016-2020 Mul-
gimaa Arenduskoja piirkonnas on 
2,9 miljonit eurot.

Valminud MTÜ Mulgimaa Aren-
duskoja strateegias käsitletakse või-
malikke arengusuundi, mis on jao-
tatud kolme meetme vahel:

I meede  -  ettevõtluse arenda-
mine  / taotleda saavad  tegutsevad 

ettevõtted ja FIE-d
II meede -  külakeskkonna ja 

kogukonna arendamine/ taotleda 
saavad mittetulunduslikud organi-
satsioonid ja omavalitsused

III meede - paikkonna omapära 
ja konkurentsivõime tugevdamine 
/ taotleda saavad ettevõtted, FIE-d, 
mittetulunduslikud organisatsioo-
nid ja omavalitsused

Leader- tegevuste kohta saab küsida 
kohalike omavalitsuste arendustöö-
tajatelt ning igakülgset infot toetuste 
taotlemise kohta MTÜ Mulgimaa 
Arenduskoja büroost Abja-Paluojal 
e-post: arenduskoda@mulgimaa.ee. 
Info paremaks jagamiseks kogu piir-
konnas toimuvad meetmenõustajate 
vastuvõtud elanikele ka Viljandi val-
lamajas,  Tõrvas ja  Mustlas.

Meetmenõustajate 
vastuvõtuajad alates  
24. novembrist  
(va 1. ja 2. detsember)

 ♦ Mulgimaa Arenduskoja büroos, 
Abja-Paluoja, Pärnu mnt. 30 a, 

tööpäeviti 8.00-16.30
 ♦ Tõrva Linnavalitsus, Tõrva, 

Kevade 1, teisipäeviti 8.30-17.00
 ♦ Tarvastu Käsitöökoda, Mustla 

Posti 52 kolmapäeviti 9.30-18.00
 ♦ Viljandi Vallavalitsus, Viljandi, 

Kauba  neljapäeviti 9.30-18.00
 ♦ Soovitav on eelnevalt kokku lep-

pida vastuvõtuaeg telefoni teel:

Meetmenõustajate telefonid:
 ♦ Raili Uibopuu 5307 8283, raili.

uibopuu@mulgimaa.ee
 ♦ Külli Starke513 7241, kylli.

starke@mulgimaa.ee

Esimene taotlusvoor on avatud 1.-19. 
veebruaril 2016. a II meetmele 
Teine taotlusvoor on avatud 4.-22. 
aprillil 2016. a  III meetmele 
Kolmas taotlusvoor on avatud 30. 
mai–16. Juuni 2016. a I meetmele 

Infopäevad toimuvad igas Mulgimaa 
Arenduskoja tegevuspiirkonna oma-
valitsuses.
Jälgige infot kodulehel:  
www.mulgimaa.ee/mak/



6    Fookus    Helme Kihelkonnaleht, november 2015

   

Egon Ilisson

Põllumeeste 
eestkõneleja teab hästi 
kohalikke probleeme
Kireva taustaga poliitik Ivari Padar väisas Tõrvat, 
et rääkida Kihelkonnalehele, miks see maaelu 
talle nii südamelähedane on ja mida ta laias 
maailmas selle nimel ära on teinud. 

H elme Kihelkonnaleht 
avaldas juba suve 
lõpul Ivari Pada-
rile soovi, et mees 
jagaks oma mõtteid 

ajalehe veergudel. Tiheda töögraa-
fiku tõttu pidi praegune Riigikogu 
maaelu komisjoni esimees aga vaata-
mata koostööhuvile seda pikalt edasi 
lükkama. Kui aga ühel ennelõunal 
helises toimetaja telefon ja teisel pool 
oli Ivari Padar, siis oli üllatus suur, 
kui endine põllumajandus- ja rahan-
dusminister soovis juba paari tunni 
pärast Tõrvas kohtuda. Võimalust 
ei saanud käest lasta. Kui oma met-
savaldused Võrumaal olid üle kae-
tud, vuraski kogenud poliitik meile 
külla, rääkimaks kohvikus Läti 
Saatkond sellest, kuidas ääremaadel 
eluolu hetkel on ja kuidas kõrgemal 
tasemel maainimeste tegemistele 
otsa vaadatakse.

Olete teinud puusepatööd, 
olnud pedagoog ja seejärel 
teinud kiiret poliitilist karjääri. 
Kuidas on eelnevad ametid 
tulnud kasuks karjäärile?
Iga mosaiik minu värvikast elust on 
andnud mulle midagi juurde. Vara-
semad ametid on kindlasti aidanud 
mul paremini maailma mõista. Ma 
ei tea, kas ma olen väga hea prot-
sessidest arusaaja, aga erinevad elu-
valdkonnad täiendavad minu puhul 
üksteist. Hariduselt olen ma mööbli-
tisler-tehnoloog ja ülikooli poolt aja-
loolane, mis on väga erinevad vald-
konnad, aga täiendavad minu jaoks 

teineteist suurepäraselt. Mõlemad 
on mul alati olnud ka suurteks hobi-
deks. Ei ole mulle võõrad ei höövel, 
saag ega peitel. Tänu sellele on mulle 
väga südamelähedane ka kohaliku 
ressursi kasutamine. Ajaloolasena 
ma mõistan paremini praeguseid 
globaalseid probleeme nagu näi-
teks pagulaskriis. Kui tead kõigi 28 
Euroopa Liidu liikmesriigi ja üldise 
maailma ajaloolist tausta, siis näeb 
lihtsamalt ka võtmekohti tänapäeva 
maailma probleemide tekkimisel.

Europarlamendikarjäärist 
rääkides. Kui palju saite seal ära 
teha midagi sellist, mille puhul 
tundsite, et see on kindlasti Teie 
kodukülale Navile kasulik?
(muigab) Navi külale on kasulik 
kindlasti see, mis kasulik Eestile ja 
Euroopale. Viimastel aastatel oleme 
elanud turvaliseimas atmosfääris tänu 
oma kuuluvusele Euroopa Liitu ja 
NATOsse. Ka materiaalses plaanis on 
üldine heaolu läinud tõusvas joones. 

Suurim oht meile kõigile on män-
gida ennast isoleeritusse. Kui me 
satume samasugusesse seisu nagu 
1939-1940, kus me olime piltlikult 
öeldes üksi suure põllu peal ehk 
kusagilt polnud näha liitlasi,  siis on 
meil seis ikka üsna niru. Euroopa 
Liidu nõrgenemise puhul ei pruugi 
küll mõnedel liikmesriikidel olla 
suuremat muret oma eksistentsi 
suhtes, aga kindlasti teeb see muret 
Eestile, Lätile ja Leedule. 

Teine asi on see, et Euroopa par-
lamendis olin sotsiaaldemokraatide 

ivari padari 
mantlipärijaks  
oli aastatel 2009-2014 
Rahandusministeeriumis  
Jürgen ligi.

tänavu 50. juubelit 
tähistanud padar on lisaks 
kõigele ka veel FiE, kahe MtÜ 
ja ühe SA juhatuses ning ühe 
OÜ juhatuse liige.

ivari padaril jätkub elurõõmu ja hingestatust,  rääkides kõikidel teemadel. Fotod: Airika Vettik
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2008. aastal 
valiti padar Eesti 
Ajalehtede liidu 
poolt aasta 
pressisõbraks.

padar on olnud 2000–01 EOK  (Eesti 
Olümpiakomitee)liige, 2001–05 EOK 
esindajate kogu liige ja 2004–12 
EOK täitevkomitee liige. 2000–02 
Ratsaspordiliidu president.

fraktsiooni, kes oli seal suuruselt 
teine oma 187 liikmega, ainus Balti 
riikidest valitud saadik, kes tegeles 
süvendatult ühtse põllumajandus-
poliitika teemaga. Põllumajanduspo-
liitika aga hõlmab endas ligikaudu 
40% Euroopa Liidu eelarvest. See on 
see, mis igapäevaselt mõjutab elu nii 
Helme vallas kui Navi külas. Inimesed 
kipuvad mõtlema, et ühtsed pindala-
toetused ja muud meetmed on juba 
Jeesus Kristuse ajast, aga nii see tege-
likult pole. Minu ministriks oleku ajal 
2001. aastal alles alustati sellega, mis 
puudutab põllumajanduse väärindust 
näiteks ühtsete pindalatoetuste maks-
mistega. Täna vaadatakse selle peale 
kui loomulikule asjade käigule ehk 
justkui teisiti ei saakski olla. 

Euroopa Liidu puhul saime me 
endale toetused palju võrdsemaks, 
kui esialgu plaanitud oli ehk 150 
miljonit rohkem kui esialgses eelar-
veplaanis ette nähtud. Mis puudutab 
teisi Euroopa Liidu toetusi, mida 
saadakse regionaalpoliitika- ja ühte-
kuuluvusfondidest, on kaasfinant-
seerigu osakaal 15% esialgses plaa-
nis olnud 25% asemel. Käibemaks on 
ka jätkuvalt abikõlbulik. Kõigi nende 
Euroopa parlamendis heakskiidu 
saanud otsuste puhul on Euroopa 
parlamendi sotsiaaldemokraatidel, 
sealhulgas minul, oma mõju.

Aga need tänuväärsed numbrid 
jäid justkui veidi tagaplaanile?
Eks nendest ikka räägiti ja olen 
isegi neid teemasid Eesti ajalehte-
des lahanud, aga selge on see, et 
sisulised asjad jäävad seksiskan-
daalide varju. Samas on teada, et 
Euroopa Liidus on otsustusprotsess 
kolmeosaline. Kuna üksmeel tuleb 
saavutada Euroopa parlamendi, 
Euroopa komisjoni ja Euroopa nõu-

kogu puhul, siis on lõppresultaat 
hajutatud. Nende põllumajandus 
ja ühtekuluuvusrahade puhul saab 
samamoodi öelda nii Andrus Ansip 
kui Siim Kallas, et tegime selle ära. 
Et Euroopas tulemust saavutada, 
peavad kõik institutsioonid andma 
rohelist tuld ja hea eesmärgi nimel 
peab olema tahet teha koostööd. Põl-
lumajandusteemade puhul oli mul 
väga hea koostöö Läti saadikutega.

Eesti uus väljakutse on see, et 
2018. aastal oleme Euroopa Liidu 
eesistuja maa. On veel täpsustami-
sel, millised ülesanded on meil 2018. 
aasta esimesel poolel, lahendada aga 
üks nendest on kindlasti ettevalmis-
tused uue finantsperioodi (2021-
2028) käivitamiseks. Eesti peab 
välja pakkuma esialgne visiooni 
uuest finantsperioodist. Meie vis-
kama ette rasvase kondi, mida kõik 
liikmesriigid purema hakkavad. Eks 
näeb, palju sellest alles jääb.

Ministrina olete võtnud koha 
üle meestelt, kes said kindlasti 
vähem tähelepanu. Miks te 
kohe pildile saite?
1999. aastal oli vähemalt põlluma-
jandusministeeriumi inimestel aru-
saam, et minister peab olema EPA 
(EMÜ) haridusega ja soovitatavalt 
agronoom. Kuid siis järsku tuleb 
mingi vana, kes on Tallinki kau-
bandusdirektor ja hariduselt veel 
ajaloolane pealekauba (ka põllu-
meeste poolt paljukirutud endine 
peaminister Mart Laar on ajaloolane 
-toim). Õhus oli arvamus, et siit ei ole 
midagi head loota. Seega ministrina 
oli mul hea alustada, sest ootused olid 
väga madalad. Kuna ma olin olnud 
varasemalt Rahandusministeeriumis 
kantsleri abi, siis teadsin küllalt hästi 
ministeeriumite administreerimise 

köögipoolt ja see tuli kasuks. Toona 
sai tõesti palju tehtud ja ka üks väga 
suur Vene-Aasia kriis läbi elatud.

Rahandusministeeriumis 2007. 
aastal sattusin samuti keerulisse 
kriisiaega ja pidime kaks aastat 
tegema väga keerulist tööd, et rii-
gieelarve stabiilsena püsiks. Tollane 
valitsus oli kolme erakonna valitsus 
ja selge, et üksmeelst saavutada oli 
äärmiselt keeruline. Aga kõik, mis ei 
tapa, teeb tugevaks.

Olete väga aktiivne põllumeeste 
eestseisja, aga kohati tundub, 
et olete lihtne maapoiss mitte 
tituleeritud poliitik.
Ma olen sünnist saati olnud põllu-
majandusega kokku puutunud. Mu 
isa oli majandi peaagronoom ehk  
lapsepõlv möödus põldudel villisega 
(Gaz -69) ringi sõites. Mulle on alati 
hingelähedane olnud põllumajan-
dus, sellega tegeleved inimesed ning 
kohaliku väärindamine. Ka Tõr-
vast läbi sõites teen tihtipeale põike 
keskplatsi, külastan turgu, poode või 
kohvikuid. Täna näiteks trehvasin 
kokku vana tuttava Andrus Lepi-
koviga, kellega on meil ühine huvi 
lihaveiste kasvatamise ja talupida-
mise vastu. Eesti põllumjandusel on 
igal ajal omad, väljakutsed aga, üks 
mida selgelt on vaja enam arendada, 
on parem koostöö ja läbi selle turgu-
delt parema hinna saamine. 

Ja vajadusel olete nõus olukorra 
leevendamise nimel koos 
põllumeestega ka protestima?
Olen tavapäraselt olnud tänavapo-
liitika suhtes skeptiline. Septemb-
rikuist põllumeeste meeleavaldust 
pidasin aga vajalikuks - veel enam, 
minu veoautot kasutati meeleaval-
dusel tribüünina. Asjal oli ka tule-

mit ehk meil on täna enam kui 15 
miljoni ulatuses vahendeid kriisi 
leevendamiseks. Kui on vaja anda 
tugevat signaali põllumeeste poolt, 
siis ma toetan seda igati.

Kas Teie meelest 
tõmbekeskuste lähedus 
meelitab pigem maainimesi 
linna või soosib valima maaelu?
See on väga inimesekeskne ja 
hajaasustust soosiv inimene kindlasti 
ei näe probleemi laste viie kilomeetri 
kaugusele asuvasse lasteaeda viimises. 
Keda urbaniseerumine kisub, need 
lähevad ikka kohe päris suurde linna. 
Kuigi maakohtades on väljaränne suu-
rem kui sisseränne, on viimane siiski 
olemas. Õnneks on olemas inimesi, 
kes hindavad elukeskkonnana väike-
asulaid, ja kui neil on lähedal vajalikke 
teenuseid pakkuvad linnad, siis on 
see kasuks kõigile. Olen näinud palju 
maale kolinud peresid, kellele pakuvad 
nii kohalik lasteaed kui kool piisavat 
rahulolu ning neil oli huvi tulla kasvõi 
pealinnast maale.

Mida positiivset selline 
sisseränne endaga kaasa toob?
Nõukogude võimu ajal tekitas tol-
lane süsteem olukorra, kus maale 
suunati palju kõrgharidusega spetsia-
liste, kes võtsid siis endaga kaasa oma 
abikaasad, kes omakorda olid näiteks 
õpetajad või arstid. Tekkis oluline 
kogum kõrgharitud maaintelligentsi. 
Loodetavasti on nüüd hakanud tasa-
pisi uus maapiirkondade inimestega 
täitumine turumajanduslikel print-
siipidel ja see toob kaasa haritud ja 
innovatiivsed inimesed. 

Siinkandis on probleemiks ka 
see, et on küll müügis talusid, 
aga nendega kaasas pole maad, 
sest suurtalunikud on kõik 
kokku krahmanud.
See on paljude maapiirkondade 
häda. Endised maaomanikud müü-
vad ümber talude maad ära aktiiv-
setele põllumeestele ja alles jäävad 
vaid majavared. Ma ei näe siin muud 
varianti, kui iga üksikjuhtumi puhul 
tuleb uuel omanikul leppida kokku 
„hingemaa” kasutamises. Lahendit 
ei ole näha, aga kui kohalikud põl-
lumehed hoolivad külaelust, siis on 
nad kindlasti huvitatud, et külapiir-
kondadesse tagasi pöördunud tun-
neksid seal ennast hästi. Inimeste 
küladesse tulemine tagaks ka laste-
aedade ja koolide jätkusuutlikkuse. 

Maareformi puhul oleks pidanud 
omal ajal olema ehk mingid piiran-
gud, aga see on kahjuks juba olnud 
asi ja seda tagasi pöörata pole või-
malik. Maareformi ajal tehti vigu 
ka teede servituutide kindlaks mää-

ramisel. On tehtud mitmeid möö-
dapanemisi, kuid õnneks püütakse 
neid parandada niipalju kui võima-
lik. Riigil on aga püha ja puutumatu 
eraomandi puhul väga raske sek-
kuda ning enamjaolt peavad omani-
kud ise jõudma üksmeelele nii teede 
kui maade kasutamises.

Kui rääkida potipõllumajandusest, 
siis näiteks Tõrvas oli veel 10 aastat 
tagasi oluliselt rohkem aiamaid ja 
isegi kasvatati loomi. Kas näiteks 
aiamaade kadumine on loogiline 
euroopalik mõtteviis või teeb see 
murelikuks?
Siia tulles käisin läbi kaks Tõrva kaup-
lust, vaatamaks, mida pakub siinne 
juurviljalett. Pilt on lootustandev, sest 
Eesti kaupa oli küllalt palju. Mäletan 
20 aastat tagasi oli näiteks Rootsis nii, 
et kartulit kasvatas ainult sellele spet-
sialiseerunud põllumees. Eestlastele 
oli see harjumatu - tollal kasvatasid 
kõik kodus kartulit. Nüüd me oleme 
ise sellises faasis, et juba puht majan-
duslikus mõttes on mõttekas osta kar-
tulit poest või talunikelt. 

Kuigi paljud õueaiamaad on täna-
päeval muutunud muruplatsideks, on 
lootust, et nad tulevad tagasi. Eestlane 
on ju ikkagi rohenäpp. Tõusva tren-
dina on näha, et inimesed väärtusta-
vad seda, mis on oma ja hea. Kui Eesti 
keskmised palgad hakkavad tõusma ja 
inimesed ei lähe enam välismaale tööle, 
siis loodetavasti tekib suurema paiksu-
sega ka aeg aiamaid teha. Praegu on 
poes kartulikilo hind sedavõrd madal, 
et te vaid proovige selle hinna eest ise 
kasvatada. Siin on aga oluline ka emot-
sionaalne pool, mis tekitab huvi oma 
tarbeks kasvatada toitu.

loodetavasti toimub meil nelja 
omavalitsuse ühinemine. Mis on 
Teie arust selle suurim trump?
Eeldatavasti muutub spetsialisti tasan-
dil teenindus oluliselt paremaks, sest 
kasvab võimekus paremaid spetsialiste 
palgata. Kindlasti välditakse killusta-
tust investeeringute planeerimisel.

Kas eurokraanide all peaks 
hoidma kaussi niikaua kui 
võimalik või tuleb arvestada ka 
seda, et investeeringuobjektid 
poleks hiljem alakasutatud?
Siin on otsene seos eelmise küsimu-
sega. Paljude väikeomavalitsuste kil-
lustatuse tõttu on tekkinud probleem, 
kus omavalitsuse võimekuse tunnus-
tamiseks tuleb nui neljaks enne vali-
misi linti lõigata. Ma tunnen tõsist 
muret, et me oleme siin mingi osa 
objekte eurorahade ja maksumaksja 
toel maksku mis maksab valmis 
higistanud, aga ühel hetkel puhub 
neil objektidel tuul akendes. 

Ivari Padar: sündinud 12. märtsil 
1965 Navi külas
Eesti poliitik, Riigikogu liige ja mit-
mekordne minister.

Aastatel 2002–2009 oli ta Sotsiaal-
demokraatliku Erakonna (esialgu 
Mõõdukate) esimees, võttes kohus-
tused üle Toomas-Hendrik Ilveselt.  
Enne seda, aastatel 1999–2002 ja 
2014-2015 oli ta Eesti põllumajan-
dusminister. 2007-2009 oli Padar 
rahandusminister. 2004. aastal valiti 
ta ka europarlamenti, kuid loobus 
mandaadist. 2009. aastal valiti taas ja 
seekord otsustas Brüsselisse minna. 
Hetkel on Padar kolmandat korda 
riigikogus ja ta on maaelu komisjoni 
esimees. 2011. aastal tunnustati teda 
Riigivapi III klassi teenetemärgiga. 



Kaidi Kuškis 
Ala Põhikooli emakeeleõpetaja 

Kirjanikud tuuritasid  
Taagepera raamatukogus

N ovembri a lguses 
toimus Taagepera 
raamatukogus kir-
janike tuur „Eesti 
k ir janikud Eest i 

raamatukogudes ehk Sõnaränd“. 
Kirjanike ringsõidust mööda Eesti 
raamatukogusid on saanud tradit-
sioon, tänavune oli järjekorras juba 
kaheteistkümnes. Kirjandustuur, 
mida korraldasid Eesti Kirjanike Liit, 
Eesti Rahvusraamatukogu ja Eesti 
Raamatukoguhoidjate Ühing, kestis 
neli päeva ja viis liikvele üle kahe-
kümne eesti kirjaniku. Taagepera 
raamatukokku tulid oma loomingut 
tutvustama neist neli: Livia Viitol, 
Sulev Oll, Birk Rohelend ja Wimberg.

Tegemist oli värvika seltskon-
naga, aga see oli vägagi sobilik, sest 
ka publik oli kirju. Oli nii 7aastaseid 
kui ka 70aastaseid kuulajaid. Vane-
matele inimestele oli tuttavam Viit-
oli ja Olli looming, õpilased tundsid 
aga Wimbergi ära kirjandusõpiku 
lehekülgedelt ja teadsid  Rohelendu 
kui seriaali „Padjaklubi“ autorit.

Sulev Oll on pikka aega töötanud 
ajalehes Maaleht. Ta on pärit Aserist 
ja paljud tema tundelised luuletused 
on seotud kodupaigaga. Taagepera 
raamatukogus luges Oll ette luule-
tusi oma värskelt ilmunud värsiraa-
matust „Mis mulle meeldib“. See on 
tema neljas luuleraamat lastele, kuid 
sobib lugemiseks ka lapsemeelsetele 
ja hea huumorimeelega täiskasvanu-
tele. Nagu pealkirigi ütleb, jutustab 
iga selle raamatu luuletus millestki 
meeldivast. Ott Vallik on joonista-
nud raamatusse vahvad pildid.

Livia Viitol on luuletaja, tõlkija 
ja kirjandusloolane. Ta on tööta-
nud Eduard Vilde muuseumis, kus 
tal muuhulgas tuli oma vannitoas 
pesta kuulsa kirjanikuhärra pesugi. 
2013. aastal pälvis ta Eduard Vilde 
nimelise kirjandusauhinna mono-
graafia „Eduard Vilde“ eest. Praegu 
tegeleb ta kirjandusuurijana Liidia 
Tuulse arhiiviga. Liidia Tuulse oli 
pärit Hummuli vallast Soe külast, 
1944. aastal põgenes ta koos perega 

Rootsi. Luuletama hakkas ta küpses 
eas ja tegi seda eesti keeles, ehkki oli 
selleks ajaks võõrsil viibinud peaaegu 
kakskümmend aastat.

Livia Viitoli üheks missiooniks 
on läti kirjanduse tõlkimine ja kir-
jastamine eesti keelde. Luuletusi 
on Livia Viitol kirjutanud peami-
selt täiskasvanutele, kuid temalt on 
ilmunud ka lasteraamat „Ilmakoer 
Muki“, mis märgiti ära 1993. aastal 
toimunud Valge Raamatu lasteraa-

matuvõistlusel. Autor rääkis, et see 
raamat on hea näide selle kohta, kui-
das elus aset leidvatest juhtumustest 
sünnivad toredad lood ja raamatud. 
Teos jutustab nimelt tänavakrant-
sist, kes lõpuks leiab endale kodu, ja 
loo prototüübiks on koer, kes Livia 
Viitoli perre sattus samuti tänavalt. 
Kirjanik julgustas kuulajaid samuti 
üles märkima oma päevasündmusi 
– võib-olla leiavad needki kunagi tee 
raamatutesse.

Birk Rohelend tekitas õpilaste 
hulgas kõige rohkem elevust, sest 
tema nimi oli tuttav seriaali „Pad-
jaklubi“ tiitritest. Kõiki huvitas mui-
dugi, miks ta hakkas seda seriaali 
kirjutama.  Rohelend ütles, et ta on 
oma elu jooksul pidanud palju kordi 
võõraste inimestega korterit jagama 
ja alati on siis juhtunud midagi nal-
jakat. Kuna Eestis ei tehta eriti palju 
lõbusaid ja vallatuid seriaale, siis ta 
lootis, et „Padjaklubi“ hakkab seda 
tühimikku täitma. Tema sulest päri-
nevad ka teleseriaal „Nurjatud tüd-
rukud“ ning sarja „Elu keset linna“ 
viimane hooaeg, samuti on ta filmi 
„Vasaku jala reede“ kaasstsenarist.

Birk Rohelend on tegelikult pseu-
donüüm, kirjaniku pärisnimi on 
Hele-Riin Moon. Ta on kirjutanud 
noorsooromaanid „Mina, Morti-
mer“ ja „Enesetapjad“ ning romaani 
„Mu sõraline sõber“. Luuletusi on ta 
kirjutanud vähem, ta ütles, et on 
veidi kade Wimbergi ja Olli peale, 
kellel on vahvad luuletekstid ette-
lugemiseks varnast võtta. Samas 
on Rohelend avaldanud luulekogu 
„Morbidaarium“ ja publikulegi esi-

tas ta paar sõnamängulist luuletust.
Pseudonüümi all kirjutab oma 

ilukirjanduslikku loomingut ka 
Wimberg, kelle passis seisab hoo-
pis nimi Jaak Urmet. Oma sõnul 
võttis ta pseudonüümi kasutusele 
lihtsalt sellepärast, et oleks huvita-
vam – pealegi saab ta sel moel olla 
vahel keegi teine, nagu näitlejadki. 
Wimbergi looming oli noorematele 
kuulajatele kõige tuttavam, sest kir-
janiku tekste leidub 5.-6. klassi kir-
janduse õpikutes, samuti on ta kir-
jutanud stsenaariume lastesaadetele 
„Buratino tegutseb jälle“ ja „Saame 
kokku Tomi juures“.

Wimberg on oma teostega püüd-
nud eesti keeltki uuendada, näiteks 
eirab ta kaashäälikuühendi reeglit 
kolmandas vältes olevates sõnades 
(kirjutab karttul pro kartul). Wim-
bergi luuletekstid on uljad ja humoo-
rikad, ta kasutab palju vabavärssi. Ta 
selgitas kuulajatele väga piltlikult, 
mis on riimilise luule ja vabavärsi 
vahe: esimene on justkui zombide 
tapmine kirvega, teine aga zombide 
tapmine leegiheitjaga. Arvutimänge 
armastavatele õpilastele oli see kind-
lasti arusaadav selgitus. Oma luulet 
esitas Wimberg hoogsa innukusega 
ja emotsionaalselt või kui kasutada 
õpilaste sõnu, siis „väga ägedalt“.

Kõik kuulajad jäid kirjanike 
tuuriga ülimalt rahule. Veel pärast 
ametliku osa lõppu jäädi kirjani-
kega vestlema, küsiti autogramme 
ning isegi õpilased, kelle jaoks luge-
mine pole just meelistegevus, soo-
visid külas käinud kirjanike teoseid 
laenutada.
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Hummuli sovhoosis 
(tegutsemisaastad 
1946-1988) 
valmistati 
muuhulgas ka 
„lehmakese” 
komme.

leebikus tegutsenud 
ettevõtte OÜ topster 
kuulutas Äripäev 
2008. aastal parimaks 
põllumjandusettevõtteks 
Eestis. tänaseks päevaks on 
ettevõte tegevuse lõpetanud.

tõrva 
lions klubi 
tähistab 
2016. aastal 
juba  
15. juubelit.

Helkur võib päästa elu
Ave Visor

Käes on jälle sügis. Sel aastal on 
sügis olnud kaunis ja päevad täis 
päikesepaistet, kuid nagu antud 
aastaajale kohane, on meil, Eestis, 
õhtud ja ööd pimedad. Kuna pime-
dus saabub juba varastel õhtutun-
didel ja hommikudki on häma-

rad, siis on meie kõigi kohus teha 
end liiklusvahenditele nähtavaks. 
Kõige parem ja odavam moodus 
on selleks kanda helkurit. Helkuri 
kandmine ei tohiks olla nn politsei 
poolt peale pandud kuri kohustus, 
vaid peaks iga inimese jaoks olema 
elementaarne ese, mis ripub väli-
riiete küljes. 

Kuna meie pisikesed pesamu-
nad, kes käivad lasteaias, ise endale 
helkurit külge panna ei saa, siis on 
see kohustus vanematel. Samuti on 
juba ka väliriiete külge õmmeldud 
helkurribasid, kuid nendest võib 
jääda väheks. Selleks, et lapsed 
oleksid aga veel paremini kaitstud, 
siis nüüd tuli selles osas Ala laste-

aia lastele appi Amserv Auto AS 
Viljandi büroo.  Esinduse juhataja 
Olev Põldme ja müügijuht Harri 
Kink leidsid, et Ala Põhikooli juures 
oleva lasteaia rühma lapsed vajavad 
helkurveste, et turvaliselt jalutamas 
käia. Nii nagu mõeldud, nii ka teh-
tud. Kevadel 2015 tõi Harri Kink 
Ala Lasteaia lastele ja kasvatajatele 

helkurvestid, kokku  23 vesti. Alati, 
kui lapsed õue lähevad, on neil sel-
jas helkurvestid, tänu millele on 
nad tõesti hästi nähtavad. Helme 
Vallavalitsus, volikogu ja Ala Põhi-
kool tänavad äärmiselt vajaliku 
kingituse eest Amserv Auto AS 
Viljandi bürood ja Harri Kinki, kes 
helkurvestid kohale tõi.

taagepera raamatukogus on hubane õhkond nii kirjanikele kui kuulajatele.



vanaduses õpitakse rohkem endalt,
nooruses teistelt, on väitnud baier-
lane Jean Paul. See on elu seadus…  
Töötanud üle 50 aasta Eesti kooli 
erinevates astmetes ja mõtestanud 
koolis (eriti tunnis) toimuvat üle 30 
viimase aasta ka läbi psühholoogia-
teaduse ning uuringute, sündis mõte 
– võrrelda, mis õpetamises-kasvata-
mises on uut ja mis on jäänud igihal-
jaks. Nii valmis „Õpetajana kooliilmas 
ja ilmakoolis“ (2014). „Abiks“ olid 
endiste õpetajate seminaride lõpe-
tanute tähelepanekud-kogemused, 
kelle meenutusi noore koolmeistrina 

ammulisui erinevate kursuste-kon-
verentside õhtutel olin kuulanud. Pilt 
eesti kooli arengust ulatub nii saja aas-
tani, mis ju omaette väärtus, samas – 
reformpedagoogika enda otsingute 
aeg, mil koolis kõik läbi proovitud…

Märksõnaks on inimene (õpilane) 
kui psüühiline olend. Kui me seda/
teda ei tunne, siis on ka kõige inno-
vaatilisemad tehnoloogilised võtted 
tunnis vaid kena ja kallis etendus… 
Nii me ei märkagi õpilaste sõnavara, 
mõtlemise ja arvutusoskuse (ehk 
hariduse) allakäiku. 21. sajandil on 

noorte arengut mõjutamas mõnu-
ained, mis on sõltuvuse tekitajad. 
Neidki probleeme käsitan. 

Uskumatu, aga õpetaja on elav 
inimene oma kultuuri, väärtushin-
nangute ja tõekspidamistega. Raa-
matu B. osas teeme kaasa rännakud 
(ja kohtumised) tundratesse Jäämere 
ääres ja Aasia keskpunkti. Elulaadi 
probleemid on siinilmas aina kee-
rulisemad! Ja hoopis sagedamini 
võiksime märgata õpetlikku-kau-
nist oma naabrite juures, saati süva-
kultuurist Saksamaal või inimesest 

Tammsaare loomingus... Aga meie 
juured ja meie lugu? Tegin teadlase 
tööd esivanemate jälgimisel Põh-
jasõja-eelse ajani. Digitaliseeritud 
meetrikaraamatute ja hingeloendite 
kaudu on siin arvuti kasutamine 
võrratu.

Oma lapsed on ikka kallid, aga 
kui naaber neid kiidab, siis on eriti 
tore. Üks tegus õpetaja-uurija kirju-
tas mulle:“ Kole mõelda, et oleksid 
kõik need teadmised, kogemused ja 
elamused ainult enda teada jätnud...“ 
Mulle küll meeldib – aga kellele see 

ei meeldiks! - taolisi sõnu keerulise 
saatusega raamatu kohta kuulda, 
hakka neid või uskuma...

Peep leppik autorina

P.S. Seegi raamat on kogudes olemas 
– kinkisin neile üle 100 eksemplari. 

Psühholoogia- ja pedagoogikahu-
vilistele soovitan ka 2-osalist loengut 
internetis, mille pidasin 2014. aastal 
TTÜ noorematele õppejõududele.

Lüüa vaid Google śse – Avatud 
loeng Peep Leppikult.
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„Kui me viil latse ollimi”… 
on Elmar Orava järjekordse raamatu 
(2015) pealkiri. Helme kihelkonnas 
Elmar Oravat tutvustada pole vaja – 
rahvakultuuri tugisammas Hummulist.  

Kuna minu esivanemad on pärit 
Põhja-Tartumaalt, siis Lõuna-Eesti 
murde alalt Hummuli murrakus 
lugemine polnud esialgu lihtne, kuid 
„tõeline kunst ei tunne piire“ – vai-
mustab Elmar Orava lugude maalä-
hedane lihtsus peene oskusega lõpe-
tada need mõne (rahva)tarkusega, 
mil sügavad juured. Samast põlv-

konnast maalt pärit  inimesena on 
mul neid lugusid lihtne ligi võtta… 

Loomingul ongi kaks poolt – lisaks 
loojale peab olema vaataja-kuulaja-lu-
geja – nii sünnib kunst. Kunstnikuga 
kaasa läinud tundlik vaataja teeb maa-
lile ju „ise“ viimased pintslitõmbed. Kui 
alasti näitlejad on pandud püherdama 
poris või „kunstnik“ sätib oma junnid 
klaaspurgis näitusele, siis on see kom-
mertslik „sündmus“, kus kaob teine 
pool – oleme imelihtsalt kukkunud 
loomariiki. Elmar Orava lood esin-

davad inimtunnetuse kõrgtaset, mis 
kommertslikus maailmas ei pruugi 
teist poolt (ehk lugejat) leida. Miks levi-
vad just seksi, vägivalda ja enesekesk-
sust vahendavad raamatud?...

Elmar Orava raamatu lihtsad, too-
nasele ajastule omased fotod jätavad 
trükitehniliselt kohati soovidagi. Kuna 
probleemiks on alati foto ja teksti koos-
kõla, toon ka ühe suurepärase näite. 
Loos „Unistus esäst“ kirjutab autor 
lapsena oma isa-igatsusest, keda ta on 
palland pildi pääl nännu. Kahel lehe-

küljel kulgeb tundlik tekst autori isa 
noorpõlve foto ümber - isast endast 
ei räägita peaaegu midagi, aga ilusast 
unistusest küll. Nii sünnibki kunst!

Raamatukogudes Elmar Orava raa-
matut on. Soovitan seda kasvõi iseenda 
inimlikkuse kontrollimiseks – kui silm 
lugedes vahelgi veits märjaks läheb, siis 

on lootust – teis pole inimene kadunud. 
Ameeriklaste põhjalik uurimus selgi-
tas ka, et alates 12-13ndast eluaastast on 
lugemine inimest enim arendav (võr-
reldes arvuti taga istumisega). Seega – 
hakakem lugema!

Peep leppik lugejana.

lugemist sügis- ja talveõhtuteks

mulgi nädal Helme vallas

lapsed said ise proovida, kuidas neil tuleb välja savist nõude valmistamine.

Nõudlus erinevate töötubade järgi oli suur.Sündmust külastas ka Vikerraadio.Mulgi nädala töötubade läbiviijad.

Kolmandal päeval said Ritsu ja Ala lasteaedade- koolide noored kokku, et üheskoos veeta üks põnev päev.

Järjehoidjad, mille lapsed 
meisterdasid.



eideratas läbi aegade
Tõrva kultuurimaja memmede 
tantsurühma juhendaja
Silvi Abolkaln

Tõrva memmede tantsurühm loodi 
02. detsembril 1990. aastal külaka-
pelli liikmete Erna Antoni ja Linda 
Säksi algatusel. 1993. aasta jaa-
nuarist kannab tantsurühm nime 
Eideratas. Juhendajaks hakkas Erna 
Anton, saatemuusikat tegi külakapell, 
hilisema nimega Jauram. Jaurami juht 
Leho Anton moodustas tantsijatest ka 
lauluansambli: lauldi ja tantsiti. Algu-
saastatel esineti kohalikel kultuuri-
maja ja pensionäride pidudel, rahva-
tantsu ja  rahvamuusika  simmanitel, 
Tõrva linna päevadel, Valga-Valka 
kultuuripäevadel. Tihti käidi  laulu- ja 
tantsuoskust näitamas ka ümberkaud-
setes alevikes: Sangastes, Tsirguliinas, 
Keenis, Tagulas, Riidajas, Hummulis, 
Alal, Tartumaal Kongutas, Võrumaal 
Antslas.

Koos rahvamuusikaansambliga 
Jauram on käidud veel Tallinnas fol-
kloorifestivalil ,,Baltika 95” ja Võru 

folkloorifestivalidel, esinetud  „ESTO 
96“ kontserdil, tantsitud Tartumaa 
tantsupeol ja Kiigemäel Elvas, Tal-
linnas Õllesummeril, ERSI 10. aasta-
päeva minitantsupeol lauluväljakul.

Läbi aastate on traditsiooniks 
olnud tantsimine Lõuna-Eesti mem-
me-taadi suvepidudel, Valgamaa 
tantsupidudel, Tõrva linna ja Helme 
valla päevadel, Mulgi pidudel, Val-
gamaa memmede tantsupäevadel, 
mille korraldab igal aastal erinev 
tantsurühm ja kohalikel kultuuriü-
ritustel. Oma tantsuoskust on käidud 
näitamas ka Saaremaal Kaarmal, kus 
oldi külas kohalikul naisrühmal. Osa 
on võetud Teate Tantsust.

Tantsurühmas on läbi aegade 
olnud 16 tantsijat. Kauaaegsed tant-
sijad on:  Hilma Kuum 24 aastat, 
Salme Pehk ja Olga Pärtel 22 aastat, 
Renate Usberg 18 aastat, Ludmilla 
Meltsa, Helle Kaldoja ja Elviira Pass 
17 aastat jne. Eideratta kõige vanem 
tantsija on 85- aastane väsimatu ja 
tubli Renate. Neli tantsijat on 80- 
aastased. Kõrgest east hoolimata 

istub tantsupisik neil sügaval süda-
mes. Neil on hinges nooruslik säde 
ja kerge jalg, tehes silmad ette nii 
mõnelegi nooremale tantsijale.

25 aasta jooksul on selgeks õpitud 
190 tantsu. Nende tantsude hulgas 
on kohalike autorite Erna Antoni, 
Edmund Mendi ja Anne Jaaksoni 
tantse, lisaks seltskonnatantse, teiste 
rahvaste tantse ja ringmänge. Saate-
muusika tuleb plaadi pealt.

Tantsujuhte on pika aja jooksul 
olnud mitmeid. Manalateele lahku-
nud Erna Antoni ja Edmund Mendi 
järel võttis juhendamise üle Ilma 
Kuum, seejärel Kärt Vuks. Alates 
2004.aasta jaanuarist juhendab 
„Eideratast“ Silvi  Abolkaln.

Proovidele lisaks käib meil ka 
vilgas seltsielu. Õnnitleme šampuse 
ja lilledega sünnipäevalapsi, peame 
kord kuus sünnipäevapidu rikkali-
kult kaetud laua taga. Pidu käib alati 
tantsu, laulu ja naljade saatel. Tähis-
tame uue hooaja algusi, aastavahetusi 
ja tantsuaasta lõppu vabas looduses 
Irja Mändla maakodus. Irja on niini-

metatud tagavaramuusik. Tema saa-
dab meid akordioniga nii sünnipäe-
vadel kui ka vahetevahel proovides. 
Kroonikat peab meil Ilma. Tubliks 
kassiiriks on Olga. Sünnipäevalilled 
muretseb soovi korral Valve.

Esineme Helme kihelkonna rah-
variietes. Vähemtähtsate ürituste 

jaoks on praegu valmimisjärgus 
uued riided - tikandiga kleidid.

06. detsembril tähistame Tõrva 
Kirik-Kammersaalis tantsurühma 
25. sünnipäeva koos sõpruskollek-
tiividega. Näitame, mida oskame.

Tulge vaatama!

Thea leitmaa 
Tõrva muusikakooli direktor

Noored muusikud näitasid head taset

S ügisese koolivaheaja 
alguspäevadel toimus 
Tartu val la muusi-
kakoolis David Otto 
Wirkhausi nim Noorte 

Puhk- ja löökpillimängijate konkurss. 
Konkursist võtsid osa Tõrva muusi-
kakooli 2 puhkpilli- ja 2 löökpilliõpi-
last. Konkursil tuli esitada kaks pala, 
üks nendest Eesti autori teos.

Anton Kogan: „D.O. Wirkhausile 
pühendatud konkursist võtsin oma 
õpilastega osa esmakordselt. Seda 
meeldivam oli, et peaaegu kõigile 
Tõrva noortele muusikutele aval-
dati žürii poolt tunnustust. Kon-
kurssidel sõltub kõik konkreetsest 
sooritusest ehk etteaste edukusest. 
Alati ei õnnestu konkursil esinedes 
oma tugevaid külgi maksimaalselt 
näidata ja närvipinge võib oluliselt 
mõjutada esituse kvaliteeti.“

Õpilased said kuulata teiste 
konkursantide esinemisi ja ennast 
nendega võrrelda. See innustab 
neid harjutamiseks rohkem aega 
leidma, et järgnevatel konkurssidel 
teistele mängijatele väärilist kon-
kurentsi pakkuda.

Löökpilliõpilastest osalesid kon-
kursil Kerttu-Karoline Kuimet 3. kl 
(II koht oma vanuserühmas) ja Riivo 
Pippar 2. kl (diplom).

Saksofonimängija Enri Udras sai 
oma vanuserühmas III koha. Kaisa 
Timpson ei tulnud auhinnalisele 
kohale. 

Konkurssi hindas žürii koos-
seisus Valdo Rüütelmaa (esimees), 
Aavo Ots (puhkpilliõpetaja ja diri-
gent), Kait Tiitso (dirigent).

Anton Kogan: „Meie õpilastel 
on tohutult potentsiaali. Kui har-
jutamist järjekindlamalt teostada, 
võiksid tulemused veel paremad 
olla. Meil on tõeliselt andekaid lapsi. 
Julgustan vanemaid oma laste muu-
sikaõpingutele rohkem tähelepanu 
pöörama ja neid sagedamini pilli 
harjutama suunama“.

Esi mene vaba r i i k l i k  kon-
kurss-festival „Võluhääl 2015“ Oris-
saares 13.-14. novembril tõi kokku 
60 imelist, virtuooslikku laulu-
häält-solisti. „Võluhääl” on ellu kut-
sutud selleks, et anda võimalus lastel 
ja koolinoortel end proovile panna 
loomuliku, klassikalise suunaga ja 
võimendamata laulmise teel, propa-
geerimaks noortes klassikalise hää-
letehnika kasutamist.

„Armasta, imetle oma ilusat häält 
igas noodis!“ innustas lauljaid „Võlu-
hääle” kunstiline juht Triin Ella. 

Noori lauljaid hinnati neljas 
vanusegrupis. Vastavalt vanusegru-
pile tuli esitada 2-3 laulu, üks nen-
dest a cappellas.

Konkursil osalesid Tõrva muu-
sikakooli laulueriala õpilased Kadi-
Triin Terve (vanuserühm 14-16) ja 
Melissa Maisla (vanuserühm 11-13). 
Õpetaja Maie Kala.

Melissa sai tunnustuseks eripree-

mia hingestatuma esituse eest.
Žürii liikmed pakkusid osavõt-

jatele, juhendajatele, aga ka kõigile 
soovijatele töötubasid, kus teema-
deks klassikalise suuna hääleseade 
ja laulmise õpetus. 

Maie Kala: „Žürii koosseisus 
Risto Joost (laulja, dirigent), Helen 
Lepalaan (laulja), Helen Oll (laulja) 
oli üksmeelne ja innustav, märka-
mata ei jäänud toetav hoiak igasse 
esinejasse, juhendajasse, kontsert-
meistrisse. Konkursipäevi läbis 
ülimalt läbimõeldud korraldus ja 
hooliv positiivsus.“

Kadi-Triin: „… põnev kogemus, 
eriti a capellas laulmine. Huvitavad 
ja uusi teadmisi andvad õpitoad. 
Konkursirepertuaarist leidsin ka 
enese jaoks häid laululeide.“

Melissa: „Väga meeldis konkurss 
ja sealt saadud uued kogemused. 
Väga huvitavad õpitoad. Sai kuulda 
palju võimsaid esitusi.“

Maie Kala: „Tubli eneseteostus 
laulupiigadel! Õpitoad olid asja-
likud, humoorikad ja praktilises 
laadis. Palju suurepäraseid, võlu-
vaid esitusi – see on uus rikastav 
pagas igale konkursil osalenud 
lauljale.“

Orissaare vallavanem pöördus 
oma kõnes „Võluhääle” osavõtjate 
poole: „… ei ole võimatu, et just siit, 
tänaselt konkurss-festivalilt võib 
alata uute tulevaste maailmakuul-
sate võluhäälte lennukas lend“.
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tõrva muusikakooli esindasid õpilased Kadi-triin terve ja Melissa Maisla ning 
õpetaja Maie Kala.

löökpilliõpilastest osalesid konkursil Kerttu-Karoline Kuimet, Riivo pippar, Enri 
udras ja Kaisa timpson.

toredad memmed on meile rõõmu pakkunud juba veerandsada aastat.



Arvo lasting, 
EELK Helme maarja koguduse õpetaja

Aeg meenutada  
martin Lutherit

S ügisel on mitmeti põh-
just meenutada Martin 
Lutherit. Tema sündis 
10. novembril 1483. 
Ta põlvnes talupoja 

perest, aga isa Hans Luther hakkas 
vasekaevuriks. Koos Margaretega 
kasvatasid nad kümmet last karmilt 
tihti ihunuhtlust kasutades. Martin 
Luther sündis Eislebenis ja ta ristiti 
kohe 11. novembril Eislebeni Peetri 
kirikus. Aasta hiljem kolis perekond 
Mansfeldi, kus Luther ka õppis ladi-
nakoolis. 1497 läks Luther Magde-
burgi toomkooli ja 1499 Eisenachi 

ladinakooli. Eisenachis pidi ta ker-
jama endale elatist laulmisega, käies 
majast majja, kuni Lutheri lauluanne 
võlus rikka kaupmehe Schalbe koda. 
Ta võeti siinse pere hoolde. Kui lap-
sepõlves oli Luther pelglik ja kan-
natas hirmuhoogude all, siis nüüd 
kasvas ta sellest välja.

 1501 saatis isa Martin Lutheri 
Erfurti ülikooli õppima õigusteadust. 
Ent mitu elamust juhtisid Lutheri 
kloostriteele. Kord teekonnal kuk-
kudes vigastas ta end oma mõõgaga, 
teinekord jäi kohutava äikese kätte. 
Kaks tema venda surid noortena. Nii 

astus Martin Luther 17. juunil 1505 
Erfurti kloostri väravast sisse. Paari 
aastaga jõudis ta preestripühitsuseni. 
Aga hinges algasid otsingud armulise 
Jumala järele. Tundes oma patusust 
ja kuulnud keskaegse kiriku õpetust 
Kristusest kui vihasest kohtumõist-
jast, oli Lutheril raske preestrina altari 
ees teenida. 

Ta jätkas Erfurtis Augustinuse 
ordu usuteaduse koolis üliõpilasena. 
Õpingutesse mahtusid filosoofide, 
kirikuisade, skolastikute uurimine, 
kust Luther otsis meeleheitlikult 
teed armulise Jumala leidmiseks, 

aga ükski tee ei viinud pärale. Kõige 
lähemale Jumala armuni viis kiri-
kuisa Augustinuse uurimine, kuid 
Luther liikus siiski edasi. Ta liikus 
üha sügavamale patu tunnetamises, 
kust saab päästa ainult Jumala puhas 
arm. Samal ajal sai Luther ise pidada 
loenguid Erfurti kloostrivendadele 

ning Wittenbergi ülikoolis. Ühel 
talvel sai terveks kuuks külastada 
Roomatki koos kloostrisaadiku-
tega, aga pidi üllatunult pettuma 
Itaalia preestrite ja pihiisade pea-
liskaudsuses. Paavstiga kohtuda ei 
õnnestunud. 
Järgneb

tEAtED

 ♦ 29. novembril kell 11 – Helme 
kirikus I advendiaja pühapäeva 
jumalateenistus armulauaga, 
teenib õpetaja Villu Jürjo.

 ♦ 6. detsembril kell 11 - Helme 
kirikus II advendiaja pühapäeva 
jumalateenistus armulauaga, 
teenib õpetaja Rein Schihalejev

 ♦ 6. detsembril kell 14 – Taage-
pera kirikus advendiaja juma-
lateenistus, teenib õpetaja 

Rein Schihalejev
 ♦ 13. detsembril kell 11 – Helme 

kirikus III advendiaja püha-
päeva jumalateenistus armu-
lauaga, teenib õpetajad Valdo 
Maamägi ja Arvo Lasting

 ♦ 20. detsembril kell 11 – Tõrva 
Misjonimajas IV advendiaja 
pühapäeva jumalateenistus 
armulauaga, teenib õpetaja 
Valdo Maamägi ja Arvo Lasting
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Meie usuMe endiselt, et 
Metsatehingutes on oluline 

ostja usaldusväärsus.

ostaMe üle eesti raieõigust, 
Metsa- ja põlluMaad.

5558 6086
info@ostanmetsa.ee
www.ostanmetsa.ee

THKK müüb
lõhutud lepa ja kase küttepuid, pikkustes  25 kuni 60 cm.  
Hind 27 kuni 31€.
Kuivi küttepuid, pikkusega 30 ja 50 cm. Hind 36 kuni 40€
ümarat puitbriketti,  kott 25 kg. Hind 4.00€
Tõrva piires transport tasuta. Tel. 56 51820.

504 6455
745 6885

info@respom.ee

Välispesu koos kuivatuse, 
sampooni ja kiirvahaga

Sõiduauto 100 kr
Jeep / Väikebuss 125 kr

Sooduskampaania kestab 06.06–20.06

Pesula avatud: E–R 8.30–18; L 9–15
GSM 522 2942

Kõik teenused 

oma autole leiad meilt!
Remonditeenus -15%

Varuosad -10%

AEGA VÄHE?

Kui remondid oma autot 
Respom Autos

Survepesu koos talveleotusega
sõiduauto 55.-, maastur 70.-

Hind enne/nüüd
Pigi- ja � ampoonipesu + püsivaha
sõiduauto 740.- / 590.-
maastur 1020.- / 815.-
Pigi- ja � ampoonipesu + kiirvaha
sõiduauto 340.- / 275.-

AUTOD PUHTAKS!

Kõikide uksetihendite hooldus tasuta!!!

Pigieemaldus + välispesu + kiirvaha

Sõiduauto 275.-

Jeep/väikebuss 350.-

Kampaania kestab kuni 01.05.2010.

varuosad ja 

remonditeenus -10%
1000 kroonise remondi korral 

survepesu tasuta
Pakkumine kehtib kuni 31.07.09

8. ja 10. juunil

-10%

E–R 8.30–17.30

Auto välispesu püsikliendile  -50%

Ostes suverehvid
Respom Autost,
saad autopesu

TASUTA!

Püsikliendiks saab registreerida kodulehel
www.respom.ee või kohapeal.

Kaseküla 3 Elvas

Auto vajab remonti, varuosi või rehve,
aga pole võimalik kohe maksta...

Info tel. 5650 3833

KLIIMATÄITMINE

autoremont     rehvitööd
sillareguleerimine     autopesu

konditsioneeri täitmine
autode keretööde

Töid teostab Respom Auto OÜ

Vajadusel tuleme kohale

Miks joosta ringi ja raisata aega,
kui kõik teenused saab ühest kohast!

Küsi võimalusi Respom Autost,
lahenduse leiame mõne minutiga.
Tule tutvu võimalustega kohapeal,
e-kirja teel info@respom.ee
või meile helistades 504 6455

11 aastane kogemus annab heaolu garantii

Pole probleemi,
Respom Auto tuleb appi!

lugupeetud  
sõidukiomanikud

3d Auto Oü
RõNGU TEHNOülEVAATUS
ootab teid
E-R 9-18 l 9-16

Teostame ülevaatust kõigile mootoratastele (l), sõiduautodele (M1), kaubikutele (N1), 
haagistele (O1,O2), traktoritele ja nende haagistele.

Asume Rõngus Tehase 9 (alevist Viljandi mnt. 400m)
Info: tel 56678034, 56640264
3dulevaatus@gmail.com

Tõrva 
linnaraamatukogus 

avatud käsitöönäitus, 

RIIdAJA HOBI- JA
KÄSTÖÖRINGI  

liikmete töödest.
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Aasta isa on  
loominguline vahur Lääts
Tänavuseks Valgamaa aasta isaks valitud tõrvakas Vahur 
lääts on kasvatanud üles kaks imeoredat ja aktiivset last. 
Uurisime perepoeg Karli ja peretütar Kadi käest, millisena 
nemad isa näevad ja mis elutõdesid papsilt ammutanud.

Kadi lääts

Miks just Sinu isa on seda tiitlit väärt 
ja miks esitasid tema kandidatuuri?
Esitasin oma isa kandidatuuri puhtalt 
hetke ajendina, sest see tundus vahva 
üritus. Minu isa on tiitlit väärt kindlasti 
selle pärast, et ta on siiras, heatahtlik ja 
loomulik. Ta teeb asju südamega ja pühen-
dunult. Ma usun, et paljude laste isad on 
sellised, aga kahjuks ei osata seda märgata 
ja tunnustada. Mina aga tahtsin, et teised 
märkaksid minu lahedat papsi.

Kuidas kirjeldaksid oma isa 
kasvatusmeetodeid? Kas on olnud 
midagi sellist, mis on teie peres 
näiteks alati keelatud?
Minu isa on olnud üpriski loov minu 
ja mu venna kasvatamisega. Ta leidis 
alati mingi huvitava viisi või õppetunni 
meie jaoks. Tihtipeale kasutas selleks ka 
kavalust. Heade sõnadega ta ei koonerda 
ja tunnustuse jagamisega samuti kitsi ei 
ole. Me oleme alati saanud oma soove 
realiseerida, vanemad on nõu ja jõuga 
toeks olnud. Kindlasti annab see noorele 
inimesele juurde eneseusku ja motivat-
siooni oma unistuste poole pürgimisel. 
Taunitud on siiani näiteks valetamine. 
Tänu sellele on meie peres usaldusväärne 
õhkkond.

Nimeta kolm asja, mida Sa oma isa 
eeskujuks võttes kindlasti oma lastele 
tahaksid edasi anda?
Loovus - seda kohtab tänapäeval järjest 
vähem. Loovus annab vabaduse ja julguse 

erineda, ajada oma asja.
Suuremeelsus - olla tolerantne ja soli-

daarne. Aktsepteerida erinevusi. Olla avatud 
uutele väljakutsetele. Proovida uusi asju.

Südamlikkus - olla siiras, öelda asju 
südamest. Aidata abivajajat. Märgata.

Milline on Su esimene mälestus isast, 
mis lapsepõlvest meelde tuleb?
Esimene mälestus on tema vahvad vuntsid 
ja prillid. Tänu sellele oli mul lasteaias 
alati võimalik isast tõetruid pilte joonis-
tada. Kindlasti meenuvad ühised pererei-
sid üle Eesti, hiljem ka välismaale, kus isa 
meid oma naljadega aeg-ajalt piinlikku 
olukorda pani, hehe.

Kui palju ja kas üldse on Su isa Sind 
suunanud/aidanud valikutes, mis elus 
teinud oled, ja kui tihti küsid nõu?
Isa on minu elus väga suurt ja olulist 
rolli mänginud otsuste langetami-
sel. Vahepeal toob mind reaalsusesse 
tagasi või siis annab indu juurde uuteks 
ettevõtmisteks. Tal on alati nõu var-
nast võtta, mis teeb temaga vestlemise 
huvitavaks. Mulle meeldivad autosõi-
dud, kus me saame kahekesi arutada 
maailmaasju ja vestelda igapäevastel 
teemadel.

On teie perel mingid sellised hobid või 
traditsioonid, mida isa alati pühaks 
peab ja veab?
Matkad. Ta on suur loodusemees ja veab 
meid alati endaga kaasa. Sünnipäeva hom-
mikuti on ta kõva laulumees ning suviti 
teeb tema alati õues süüa.

Karl lääts

Kui suure üllatusena tuli isa Vahuri 
aasta isa tiitel?
Isa tiitel tuli ikka väga suure üllatusena. 
Seda tervele perele. Kui seal istusime, siis 
naljatasime peresiseselt, et mida me siin 
teeme, teiste isade saavutused paistavad 
välja nii silmatorkavad, et meil pole loo-
tustki.

Aga miks ta ometi on seda tiitlit väärt?
Eks ta ole seda väärt ikka sellepärast, et ta 
on parim isa. Kuid sellest hoolimata, leian 
ma, et iga lapse isa peaks olema tema enda 
jaoks parim isa. Minu isa on väga töökas ja 
hooliv. Kui mure või probleem on, siis võid 
alati tema käest abi saada. Kuna elame erine-
vates linnades, siis eks see suhtlemine ikka 
ole veidi vähenenud, aga kõik põhijutud 
saab alati räägitud ja mured lahendatud.

Milliseid mehelikke väärtusi on isa 
Sulle õpetanud?
Austa teisi inimesi. Suureks rolliks on 
kindlasti ka ausus meie peres. Räägime nii, 
nagu asjad on, ega keeruta. Kindlasti ka 
viisakus ja “gentlemenlikkus”, sest seda ole 
näha juba sellest, kuidas ta käitub emaga. 
Niiviisi peaks iga mees naistega käituma.

Nimeta kolm asja, mida Sa oma isa 
eeskujuks võttes kindlasti oma lastele 
tahaksid edasi anda?
Kindlasti see, et peab olema aus ja mure 
või probleemi korral saab alati isa poole 

pöörduda. Samuti ka see, et isa on alati 
olemas ja aitab sind kõige võimalikuga, 
olgu selleks siis materiaalne abi või nõuan-
ded/tarkus. Perega koos võimalikult palju 
ühistegevusi teha - reisida, rabas käia, 
kanuumatkadel jne.

Esimene mälestus isast?
Esimene ühine mälestus, mis meelde 
tuleb, on see, kui koos isaga käisime tema 
lapsepõlvekodus (Riidaja lähistel) ja siis 
seal läksime metsa ja valmistasime puidust 
nooli ja odasid. Veel on mälestusi vane-
mast ajast ka selliseid, kus sai koos käidud 
mootorrattamatkadel. Mu papsil on väga 
suur motikahuvi ja seetõttu sai temaga 
tihti käidud kaasas reisimas.

Kui palju isa on tagant kihutanud?
Sundinud pole isa mind kuhugi. Kõik 
otsused peres on lastel ise tehtud, kuigi 
vanemad on suuresti aidanud nendes 
valikutes. Kui mingi mõte on olemas, 
siis ikka enne arutad vanematega läbi. 
Kaalume plussid- miinused läbi, aga laps 
võtab otsuse siiski ainuüksi ise vastu. 
Mida edasi elus, seda harvemini küsid 
nõu, sest elurütm muutub ühtlasemaks ja 
valikuid tuleb vähem, kuid ikkagi tuleb 
ette olukordi, millal on vaja nõu ja abi. 
Näiteks plaanisime sõpradega reisi, kuid 
meil endal on vähe kogemust sellel alal 
ja siis saigi isa käest nõu küsitud, kuidas 
oleks mõttekam ja odavam ja mis nõu-
andeid ta annab kasvõi sel puhul, et reis 
tuleks sujuvam.

Karl ja Kadi lääts on oma loomingulise mõtlemise pärinud isalt.

Karl koos isa Vahuriga koduhoovil terrassi välja vahetamas. Fotod: Erakogu


